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Za Vatrogasnu zajednicu PGŽ-a ovo je sigurno bila po-
sebna godina, prepuna zahtjevnih događanja. 
Na Cresu je održana velika međunarodna vježba, Mo-
dex Cres, za koju su Republika Hrvatska, HVZ i osobito 
Vatrogasna zajednica PGŽ-a, kao domaćin i organizator, 
dobili iznimne pohvale Europske unije.
Ljetnu sezonu obilježilo je nekoliko zahtjevnih inter-
vencija, osobito ona na Rabu, povezana s curenjem 
plina, a izazovno je bilo i na Lošinju, gdje su tamošnji 
vatrogasci, nadljudskim naporima, spasili mladog spe-
leologa, zarobljenog 10 metara ispod zemlje. 
U Rijeci je održano 2. međunarodno stručno savje-
tovanje vatrogasaca, s desetak izvrsnih predavanja 
o sigurnosnim izazovima vatrogastva 21. stoljeća. U 
Šapjanama je pak ponovno bio australski stručnjak za 
požare zatvorenog prostora, Shan Raffel, koji je vodio 
dvotjednu obuku, pohvalivši pritom brz i veliki napre-
dak hrvatskoga vatrogastva, a nije propustio  istaknuti 
ni međunarodni ugled hrvatskih vatrogasnih stručnja-
ka.
Godina na izmaku bila je osobito posebna za Vatroga-
snu zajednici Grada Čabra te DVD-ove Sušak, Čabar, 
Kupjak, Škalnicu i Škrljevo, koji su proslavili vrijedne 
obljetnice uspješnoga rada. Posebno radosni bili su na 
Škrljevu, gdje je položen i kamen temeljac za njihov 
novi vatrogasni dom. Ovu godinu pamtit će i vatrogasci 
Krka, Kastva i Muna, koji su dobili dugo čekana nova 
vatrogasna vozila.
U studenom je navršeno 75 godina od kako su riječki 
vatrogasci, Mario Zele i  Uff Angelo Fuzini, stradali 
prilikom gašenja požara na ratnom brodu Kiebitz, da-
našnjem Galebu. Njihova tragedija i danas fascinira, a 
interes javnosti još i više pobuđuje intrigantna povijest 
broda na kojem su stradali.
U ovom broju donosimo i priču o obitelji Blažević, koja 
je vatrogastvo izabrala za svoj životni poziv i životnu 
filozofiju.
Na županijskim natjecanjima saznali smo koje će ekipe 
mladeži i odraslih dogodine, na državnom prvenstvu, 
braniti boje Vatrogasne zajednice PGŽ-a.  
Nažalost, ove godine s tugom smo se oprostili od Gora-
na Toića (DVD Cres) i Marija Renke (DVD Njivice), dvojice 
vrsnih vatrogasaca i iznimnih ljudi.
Uistinu, bila je ovo godina za pamćenje. A pri njezinom 
kraju, poželimo svim vatrogascima mirnu 2020. godi-
nu, ispunjenu novim profesionalnim uspjesima i sret-
nim obiteljskim trenucima.    
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Unatoč povećanom obujmu 
posla, raspoložive operativne 
snage Vatrogasne zajednice 

PGŽ-a bile su dostatne za brzu i učinko-
vitu reakciju na sve izazove. Sve zadaće 
uspješno su izvršene, a štetne posljedi-
ce svedene na najmanju moguću mje-
ru. Iako je godina bila iznimno inten-
zivna i zahtjevna, županijski vatrogasni 
zapovjednik, Mladen Šćulac, ističe da ni 
u jednom trenutku nije bilo većih pro-
blema: - Ove godine imali smo oko 10% 
više intervencija nego lani, od kojih su 
neke bile vrlo zahtjevne. Samo u četi-
ri ljetna mjeseca, od početka lipnja do 
kraja rujna, imali smo 878 intervenci-
ja, od čega 314 požara, 405 tehničkih 
intervencija, a požara otvorenog pro-
stora bilo je 159. Redovitim snagama 
pomagala su i 62 sezonca. Uoči požar-
ne sezone odradili smo i vrlo zahtjev-
nu međunarodnu vježbu Modex Cres 
2019., za koju smo dobili velike po-
hvale. Održavanje te europske vježbe 
baš u Hrvatskoj, na Cresu, bez dvojbe 
je veliko priznanje Republici Hrvatskoj 
i hrvatskom vatrogasnom sustavu, a 
naravno i nama u županiji, kao doma-
ćinima i nositeljima organizacije. Me-
đutim, unatoč povećanom obujmu po-
sla, naše su snage bile uvijek spremne. 

Broj intervencija veći za 10 posto

    Izazovna godina u 
Primorsko-goranskoj županiji

U 2019. godini broj intervencija na području Vatrogasne zajednice Primorsko-goranske županije 
veći je za oko 10% u odnosu na prošlu godinu. Operativne postrojbe sudjelovale su i u nekoliko 
iznimno zahtjevnih intervencija, a Vatrogasna zajednica PGŽ-a svoju je kvalitetu i kapacitet 
potvrdila i organizacijom međunarodne vježbe Modex Cres 2019.

Šćulac: Ovo je bila iznimno zahtjevna 
godina, prepuna izazova

Potvrdili smo to i prilikom zapovjedi o 
dislokaciji u Dalmaciju, u srpnju. Zapo-
vijed smo dobili oko 02.00 h ujutro, a 
već u 05.00 h naše su snage krenule 
put Šibenika, a napravljena je  i reor-
ganizacija snaga u našoj županiji. To 
pokazuje da su naše snage uvijek na 
stand by poziciji i da u kratkom vreme-
nu mogu krenuti na svaku dislokaciju. 
Stoga, pri kraju godine, zaista mogu 
reći da sam zadovoljan svime što smo 
u ovoj zahtjevnoj godini odradili i po-
stigli, rekao je Šćulac. 

Primorsko-goranski 
vatrogasci odradili i 
dvije dislokacije
Po zapovjedi glavnoga vatrogasnog 
zapovjednika, Slavka Tucakovića, po-
sljednji vikend u srpnju 22 vatrogasca 
s osam vatrogasnih vozila iz JVP-ova Ri-
jeke, Opatije, Krka i Delnica bila su u Ši-
bensko-kninskoj županiji, na ispomoći 
pri gašenju velikog požara otvorenog 
područja na šibenskom području, na 
predjelu Dubrava.
A još u ožujku, ukupno 39 vatrogasa-
ca s 10 vozila sudjelovalo je u gašenju 
požara otvorenog prostora u susjed-
noj Ličko-senjskoj županiji. Vatrogasna 
zajednica PGŽ-a svoje je snage na to 

područje slala u dva navrata, a riječ je 
o crikveničkim, novljanskim, riječkim i 
krčkim vatrogascima. 
Unatoč porastu  broja intervencija, Za-
jednica ima dostatne resurse. – Potpu-
no smo usredotočeni na sve moguće 
ugroze. Dokazali su to i naši rapski va-
trogasci koji su u plinskoj krizi odradili 
vrhunski posao. Svaka intervencija ima 
svoje specifičnosti i izazove, ali naši su 
operativci jako dobro obučeni, sustav-
no se educiraju i usavršavaju. Pored 
sposobne operative, imamo i vrhunski 
zapovjedni kadar, iskusne instruktore i 
vatrogasne znalce, što smo, bez lažne 
skromnosti, pokazali i na  velikoj EU 
vježbi na Cresu. Zbog svega toga, si-
guran sam da ćemo i sve nadolazeće 
izazove, koji nas tek očekuju, uspješno 
savladati, naglasio je Šćulac. 

Dogašivanje požara na šibenskome području

Vatrogasci VZPGŽ-a rado su pomogli dalmatinskim kolegama
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Sve je počelo 24. lipnja u 17.07 h, kada je VOC Rab za-
primio dojavu da se u jednom stanu na trećem katu 
stambene zgrade u ulici Put Kaldanca osjeti miris pli-

na. Na tu je lokaciju odmah upućena dežurna smjena, koja 
je već u 17.15 h detektirala eksplozivnu smjesu u objektu, 
koncentracije od 9%, a daljnjim izvidima utvrđena je pri-
sutnost plina iznad DGE (16 do 20 volumnih postotaka) u 
vodovodnim oknima. Policija je odmah evakuirala dio po-
vijesne gradske jezgre, a vatrogasci su pokušavali pronaći 
izvor propuštanja. No, svi veliki spremnici na širem području 
pokazivali su uredno stanje. Zatvoreni su dovodi plina do 
potrošača, očitavali su se manometri i istovremeno podu-
zimale mjere da ne dođe do eksplozije (otvaranje okana i 
provjetravanje). Unatoč naporima vatrogasaca, ni tijekom 
noći nije otkriveno odakle curi plin, ali se dalo naslutiti da se 
radi o većoj količini. 

Prema riječima Milivoja Ličine, zapovjednika DVD-a Rab, 
sljedeće jutro utvrđena je prisutnost plina na još širem po-
dručju. Također je ustanovljeno da najveći spremnik plina 
u okolici, onaj Hotela Arbiana, ne propušta plin, ali se po-
sumnjalo da je do propuštanja došlo prilikom punjenja tog 
spremnika. Stoga je pozvan dobavljač plina koji je proveo 
testiranja dovodnog plinovoda, koji je, od priključka za au-
tocisternu do spremnika, kako je ustanovljeno, bio oštećen. 
Također je ustanovljeno da je do curenja plina došlo prili-
kom punjenja spremnika, 22. lipnja u večernjim satima.

- Naše daljnje aktivnosti bile su konstantno mjerenje kon-
centracija plina i provjetravanje okana. S obzirom da se radi-
lo o velikom akcidentu i na većem području, JVP Grada Rijeke 
posudio nam je dio njihove opreme. Tijekom 25. i 26. lipnja 
intenzivno smo ventilirali prostorije objekata i okna nadtlač-
nim ventilatorima iz DVD-a Rab i JVP-a Rijeka, pogonjenim 
vodom. Budući da je plin detektiran  i u fekalnoj kanalizaciji 
te DTK mreži,  angažirano je i Komunalno društvo Vrelo, koje 
je postavilo balone i zabrtvilo širenje plina kroz kanalizacij-
ska okna izvan ograđenog područja. Specijalnim vozilom 
kanal-jet izvršeno je ‘’povlačenje’’ plina prema crpnoj stanici, 
vodenom lepezom. Istodobno, vatrogasci su obavili ispiranje 

Devet dana plinske krize na 
otoku Rabu

Curenje plina ugrozilo je ljudske živote i imovinu pa je dio stare jezgre grada Raba evakuiran, 
a opskrba električnom energijom povremeno je prekidana. Profesionalnom intervencijom 
rapskih vatrogasaca, nakon devet dana plinska kriza je okončana, bez štetnih posljedica.

M. Ličina, zapovjednik DVD-a Rab, u potpunosti dorastao zadatku

Plin se iz šahtova istiskivao i pjenom

i DTK mreže, mlazom s vatrogasnog vozila, pri čemu su vo-
dom ispunjavali kanalice u kojima je detektirana veća kon-
centracija plina. U vodovodnim oknima je i dalje bilo plina, a 
eksplozivna koncentracija plina izmjerena je i unutar strojar-
nice crpne stanice kanalizacije, koja je u vrijeme mjerenja još 
bila pod naponom. Stoga je u nju  ispražnjeno pet kilograma 
CO2 iz vatrogasnog aparata, nakon čega je smanjena kon-
centracija propan-butan plina pa je crpna stanica stavljena 
izvan napona. Kada se utvrdilo da nema opasnosti od zapa-
ljenja ili eksplozije plinske smjese, crpna stanica je povre-
meno stavljana pod napon, kako bi se spriječilo izlijevanje 
fekalija na širem području gradske luke, pojašnjava Ličina. 

Budući da je dotok plina u okna, kao najniže točke, u večer-
njim satima trećega dana intervencije smanjen, odlučeno je 
da se u ta okna ubrza dotok plina, tako da se propan-bu-
tan započne istiskivati vodom. - Sa spremnika je uklonjen 
dio priključnog fazonskog komada koji povezuje podzemni 
plinski spremnik i oštećeni dovodni cjevovod tekuće faze, 
kojim se spremnik puni. Fazonski komad je prikazan policiji 
i naznačeno je što se njime želi postići, a nakon toga pristu-
pilo se izradi priključka za ‘’C’’ vatrogasnu cijev, tako da je fa-
zonski komad ispiljen, na njega je montirana prefabrikacija, 
redukcija, nipel i spojnica za ‘’C’ vatrogasnu cijev. Potom se 
započelo s tlačenjem vode u oštećeni cjevovod, a kroz ošte-
ćenje i u zemlju, kako bi voda imala ‘’isti put’’ kao i iscurjela 
tekuća faza propan-butan plina. Vodi je dodana i specijalna 
boja koju koriste djelatnici na kanalizaciji, u svrhu detekti-
ranja propuštanja kanalizacijskih cijevi. Boja se, naime, po-
javljuje na mjestima pojave vode koja se tlači. Na taj smo 
način pokušali odrediti ‘’put’’ propan-butan plina. Prilikom 
ispiranja zemlje i okana, zatražili smo isključenje električnog 
napajanja u ulici Biskupa Draga. U večernjim satima, zbog 
prevelike koncentracije plina u oknu oborinske odvodnje, 
na parkiralištu Hotela Arbiana došlo je do potpunog otka-
zivanja senzora  mjernog uređaja MSA DVD-a Rab. Drugi 
mjerni instrument iste nam je večeri dopremljen iz JVP-a 
Rijeka. U nastavku noći, mjerenjima smo utvrdili prisutnost 
zapaljive smjese na jedan metar iznad partera ulice Biskupa 
Draga, navodi Ličina.

Četvrti dan intervencije, 27. lipnja, mjerenja su i dalje poka-
zivala prisutnost plina u svim oknima, kao i zapaljive smjese 

na jedan metar iznad partera ulice Biskupa Draga. Stoga su 
vatrogasci sva okna natapali vodom, kako bi se postiglo ‘’di-
zanje’’ plina, a u ulici Biskupa Draga provedeno je i ventilira-
nje. Istodobno, evakuirani su Sud, Katastar i Lučka kapeta-
nija, zbog detekcije veće količine plina ispred tih ustanova. 
Preventivno, HEP je u dijelu grada (Kaldanac) tijekom noći is-
ključio napajanje električnom energijom, kako bi se jednom 
većom noćnom akcijom uklonilo što veću količinu plina iz 
kanalizacije, koja je tijekom popodneva dodatno istretirana 
pjenom. Tom je prilikom na crpnoj stanici utvrđen veliki do-
tok plina pa je vodenim ventilatorima izvršena ventilacija, a 
njezino je napajanje isključeno. Uslijed velikog dotoka plina 
u crpnu stanicu, stvorena je zapaljiva smjesa na području 
ceste uz obalu Kralja Petra Krešimira IV, pa je policija zatvo-
rila i taj dio grada. Plin koji se vodenim ventilatorima ‘’preli-
jevao’’ iz crpne stanice u vanjski prostor raspršivan je prema 
morskoj pučini. Na dijelu obale koji je proglašen ugroženom 
zonom, Lučka kapetanija i Lučka uprava zabranile su privez 
brodica. Nakon uspješnog tretiranja, mjerenjem nije utvr-
đena prisutnost plina, pjena je isprana vodom, mjerenje je 
ponovljeno te je potvrdilo da u kanalizaciji više nema plina. 

Peti dan džepovi plina i dalje su bili u DTK mreži, što je po-
tvrdio i vanjski stručnjak za mjerenje plina, iz karlovačke 
tvrtke ‘’ATEST MAG’. - Svim mjerenjima utvrđene su  eksplo-
zivne i zapaljive koncentracije unutar DTK infrastrukture, 
na parkiralištu Hotela Arbiana (10 volumnih %) i u zgradi 
frizerskog salona. Stoga je s tvrtkom Drager Safety d.o.o 
Croatia dogovoren najam četiri multidetektora serije X-am, 
koji su tijekom dana dopremljeni na Rab te odmah stavlje-
ni u funkciju kod crpne stanice, u ulici Biskupa Draga te na 
parkiralištu Hotela Arbiana. Iz tih uređaja povremeno smo 
vadili ručni prijenosni detektor s kojim smo provodili dodat-
na mjerenja. Također smo uputili zahtjev za autocisterne iz 
robnih rezervi, te su nam stigle dvije, iz DVD-a Senj i DVD-a 
Starigrad Paklenica, koje su već od 19:23 h djelovale na in-
tervenciji i uz pomoć kojih smo tijekom noći vodom natapali 
cijelu ulicu i sva okna (vodovod, kanalizacija i DTK). Te smo 
noći imali oko 30 punjenja cisterni. DTK infrastruktura do-
datno je tretirana CO2 plinom i vodom. Posebno je tretira-
na kanalica koja je ujedno i uvodnica telefona u zgradu na 
adresi Put Kaldanca 4. Tijekom te noći nisu više zabilježene 
koncentracije plina u DTK kanalizaciji, ističe Ličina.

Rapski dobrovoljci još jednom pokazali vrhunsku profesionalnost

Šahtovi u opasnoj zoni stalno su se kontrolirali
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Šesti dan (29. lipnja): i dalje su se provodila mjerenja. Iz-
mjerene vrijednosti bile su 0 pa je u 07:30 h izvršeno za-
tvaranje okana i prekid tlačenja vode u oštećenu plinsku 
cijev. Mjerenja su nastavljena u 9.15 h, kada su eksplozivne 
koncentracije izmjerene na objektu Hotela Arbiana, na dvije 
lokacije (unutar hotela u baru i u ormariću priključka za va-
trogasno vozilo) te podrumu obiteljske kuće ‘’Kod Poljaka’’. 
Eksplozivnih koncentracija unutar DTK infrastrukture, kana-
lizacije, vodovodnih okana, frizerskog salona, ugostiteljskih 
objekata nije bilo. Nastavlja se sa periodičnim mjerenjima 
do 17.00 h, kada je ponovno obavljena velika kontrola s 
vanjskim stručnjakom iz Karlovca. Tom prilikom utvrđene 
su eksplozivne koncentracije (2-3%) u stambenoj zgradi na 
adresi Put Kaldanca 4 (u portunu i sanitarnom čvoru frizer-
skog salona “Renata”) te kod crkvice. Na parkiralištu i unutar 
vodovodnog okna Hotela utvrđene su veće koncentracije 
plina (od 100 do 600 ppm). Utvrđene poveće koncentracije 
plina započinju se tretirati vodom. Oštećena cijev plina se 
ponovno tlači vodom. Stavljeni su vodomjer i manometar. 
Pri tlaku od 3,9 bara, protok vode kroz oštećeni plinovod bio 
je 1,6 dl/sec. Ponovljena mjerenja pokazala su 0 na svim lo-
kacijama. Istodobno, počelo je ispumpavanje bunara u po-
drumu konobe ‘’Kod Poljaka’’, nakon što je utvrđeno da se 
to može sigurno izvršiti. Vatrogasci su svojim uređajima iz-
mjerili malu koncentraciju plina u dotoku u bunar. Dodatna 
mjerenja, natapanja javnih površina i ispumpavanje bunara 
nastavljeni su i tijekom noći.

Sedmi dan (30. lipnja): cijeli dan i noć vršena su učestala 
mjerenja prijenosnim detektorima Drager i MSA. Nisu za-
bilježene koncentracije plina. Od 12.00 h ponovno su za-
tvorena okna, a tlačenje vode u puknuti plinski cjevovod je 
obustavljeno. Zbog težine poklopaca okana (cca 100 kg), u 
suradnji s Dundovom d.o.o. i građevinskom tvrtkom Vigra 
d.o.o., dopremljeno je 30 komada građevinske protuklizne 
drvene oplate, s kojom su se zatvarala okna, radi kasnijeg 
lakšeg otvaranja. Mjerenje u 16.00 h sati pokazalo je eksplo-
zivnu koncentraciju plina detektiranu na oba uređaja unu-
tar konobe ‘’Kod Poljaka’’, a prisutnost plina zabilježena je 
i u ormariću sprinkler sustava Hotela Arbiana, te u krugu 
crkvice. - Konobu ‘’Kod Poljaka’’  konstantno smo ventilirali 
nadtlačnim ventilatorima pogonjenim vodom. Vodu u bu-

na jednom mjernom mjestu. Kako nakon 30 sati učestalog 
mjerenja na više lokacija nije utvrđena prisutnost plina, in-
tervencija je proglašena završenom, ali je i sljedećih sedam 
dana provođeno redovito mjerenje na nekoliko lokacija, a 
posebno unutar okana na parkiralištu Hotela Arbiana, kroz 
koje prolazi oštećena plinska cijev. Ta okna, kao i mjesto 
iskopa cijevi, ostala su otvorena. U narednim danima kon-
trolu mjerenjima izvršila je i specijalizirana firma za ispitiva-
nje ATEST MAG d.o.o.

Sigurnost građana na prvom 
mjestu
- Ovo je bilo jedno iznimno zahtjevno i dugotrajno događa-
nje. Tijekom intervencije nastojali smo poduzeti sve sigur-
nosne mjere za interventno osoblje, građane  i imovinu, a 
s druge strane smanjiti utjecaj panike. Stoga je evakuiran Zatvoreni prostori ventilirali su se, kako 

bi se smanjila koncentracija plina

naru u konobi ‘’Kod Poljaka’’ učestalo smo praznili centrifu-
galnom vatrogasnom pumpom. Nakon nekoliko pražnjenja, 
nije više zabilježena prisutnost plina u ormariću sprinkler 
sustava Hotela Arbiana, niti oko crkvice. U 17.00 h ponovno 
smo započeli s tlačenjem vode u puknuti plinski cjevovod, a 
u ormarić sprinkler sustava povremeno smo ubacivali ma-
nja količina vode. Tim mjerama se u konobi ‘’Kod Poljaka’’ 
bilježe povremeno veće koncentracije plina, koji uz bunar u 
prostor utječe i uz vodovodnu cijev. Na vodomjerima u ulici 
uz konobu zabilježena je veća koncentracija plina, ali ispod 
oba alarma (ispod 50% do DGE). Na ostalim mjernim mje-
stima nije detektirana nikakva koncentracija plina. Tijekom 
noći nastavljamo se s mjerenjima na svim lokacijama, ven-
tiliranjem konobe ‘’Kod Poljaka’’ i povremenim pražnjenjem 
vode iz bunara, koja je učestalo dotjecala u svrhu prihvata 
plinske smjese. Na tom mjestu smo iz zemlje praznili plin i 
ventilirali vodenim ventilatorima izvan objekta. Koristili smo 
nadtlačne ventilatore pogonjene vodom, pojašnjava Ličina. 
Osmi dan (1. srpnja): Od 02:00 h ujutro nadalje mjerenja po-
kazuju koncentraciju 0,0 ppm. Okna su pokrivena daskama 
cijeli dan tijekom monitoringa mjerenja. U 12:30 h započelo 
se sa očevidom i otkopavanjem dijela plinskog cjevovoda u 
kojem je utvrđeno propuštanje. Otkopavanje je izvršeno u 
suradnji s KD Vrelo d.o.o., a za vrijeme kopanja iskop i dio 
građevinskog stroja tretiran je zaštitnim mlazom vode uz 
učestalo mjerenje. Dio cjevovoda su vatrogasci odrezali i 
predali krim-policiji radi vještačenja. Vidljiva su vanjska me-
hanička oštećenja na cjevovodu. Od 19:00 h mjerenju je pri-
stupio vanjski stručnjak iz tvrtke ‘’ATEST MAG’’. Sva mjerna 
mjesta bila su u redu, osim jednog okna DTK (ispod volta u 
ulici Biskupa Draga) gdje je unutar kanalice DTK mreže iz-
mjerena koncentracija od 0,5% (4 puta ispod DGE). Započelo 
se natlačnim ventiliranjem okna. Sva ostala okna prekrivena 
daskama su  otvorena, a daske uklonjene te se na taj način 
dopustila daljnja prirodna ventilacija. Tijekom noći mjerenji-
ma nije utvrđena prisutnost plina.

Deveti dan (2. srpnja): tijekom  jutra nadtlačnom ventilaci-
jom vršilo se ventiliranje DTK okna u kojima je  prethodni 
dan zabilježena koncentracija od 0,5%. Ostala okna, objekti 
i crpna stanica ventilirani su prirodnom ventilacijom. Vrše-
na su učestala mjerenja i nije utvrđena prisutnost plina ni 

samo najnužniji dio grada, a povremeno su se granice zabra-
ne kretanja sužavale ili širile, sukladno potrebama. Mjerenja 
su vršena u prosjeku svakih sat vremena, a zbog velikog po-
dručja, ciklus mjerenja je trajao i do 45 minuta. Na kritičnim 
točkama bila su postavljena četiri multidetektora serije X-am 
iznajmljeni od Drager Safety d.o.o Croatia čime smo na neki 
način omeđili prostor utvrđene prisutnosti plina. O ozbiljno-
sti situacije govori činjenica kako smo sedam dana od dana 
istjecanja bilježili koncentraciju od 10 volumnih postotaka. 
Ovom prilikom se zahvaljujemo JVP-u Rijeka, tvrtki Drager 
Safety d.o.o Croatia, Stožeru civilne zaštite, novinarima i svi-
ma koji su nam pomogli u rješavanju ovog velikog inciden-
tnog događaja. Eksplozije plinskih smjesa koje su se dogo-
dile u razdoblju naše plinske krize, u Beču, Jastrebarskom, 
Umagu i Splitu, itekako su pokazale ozbiljnost intervencija s 
propan-butan plinom, rezimirao je Ličina. 

Posljednji dan lipnja u zaleđu Škrljeva, ponad Bakar-
skoga zaljeva, izbio je požar otvorenoga prostora, uz 
željezničku prugu na dionici Škrljevo–Meja. Požar pot-

pomognut vjetrom i visokim temperaturama brzo se širio 
teško pristupačnim i brdovitim terenom.

Dojavu o požaru JVP Rijeka zaprimio je u 10.20 h. Na mjesto 
požara vrlo brzo stiglo je više od 30 vatrogasaca s 11 vozila, 
iz nekoliko postrojbi: pored JVP-a Rijeke, na terenu su bili i 
dobrovoljci iz DVD-ova Sušak, Drenova, Zlobin, Škrljevo, Ba-
kar, Kostrena i Čavle. Na mjestu požara bio je i zapovjednik 
JVP-a Rijeka, Hinko Mance, koji pojašnjava da se, unatoč izni-
mnim naporima gasitelja, požar brzo širio. – U 12.34 h za-

Iskrenje vlaka izazvalo veliki 
požar kod Škrljeva

Borba s plinom trajala je devet dana i noći

tražena zračna pomoć, a u 13.32 h na mjesto požara stigla 
su dva kanadera Oružanih snaga RH, uz čiju je pomoć već 
u 14.30 h požar lokaliziran. Nakon toga naši su vatrogasci 
još neko vrijeme dogašivali požar i osiguravali požarište. U 
ovom požaru izgorjelo je oko 15 hektara trave i niskog rasli-
nja, kazao je Mance.
Požari uz željezničku prugu na toj dionici su česti, osobito 
tijekom ljetnih mjeseci, a uzrokuju ih iskre koje frcaju pri-
likom kočenja vlaka, s pregrijanih kočnica. Ove godine već 
je bio jedan veći požar uz željezničku prugu, koji je izbio u 
zaleđu Drage, na četiri lokacije, a pogašen je zemaljskim 
snagama.

Gasiteljima stigla pomoć iz zraka Kanaderi u akciji

Gust dim otežavao posao vatrogascima Posljedice požara: 15 hektara opožarene površine



8 9nazovi 193  |  Prosinac 2019. nazovi 193  | Prosinac 2019.

Intervencije Intervencije

Prava drama počela je u 18.00 h, 
kada je HGSS-u Lošinja putem 
centra 112 stigao poziv upo-

moć. Naime, dvojica speleologa uputila 
su se u istraživanje špilje Srem, a jedan 
od njih, 17-godišnji mladić Luka, ostao 
je zaglavljen u uskom procjepu. Nje-
gov kolega nazvao je centar 112, koji je 
poziv proslijedio članovima lošinjskog 
HGSS-a te su oni odmah krenuli na 
mjesto intervencije.

Unatoč svim naporima, nisu uspjeli 
osloboditi zatočenog speleologa pa 
je u 18.57 h zatražena pomoć lošinj-
skih vatrogasaca, kojima je iz centra 
112 dojavljeno da su GSS-ovci već na 
mjestu događaja, ali da ne mogu izvući 
nesretnog speleologa te da čekaju do-
lazak timova iz Rijeke i Istre, specijali-
ziranih za speleološka spašavanja. Lo-
šinjski vatrogasci također su upozoreni 
na opasnost od povišene razine CO2, 
budući da je prostor u kojem je mladić 
zapeo bio vrlo skučen, što je zahtijeva-
lo brzu i učinkovito akciju spašavanja. 
Zarobljenom mladiću trebalo je što pri-

Početkom srpnja gorjelo je i u 
Rijeci, na Kantridi. U večernjim 
satima (18.42 h) u riječki JVP sti-

gla je dojava o gustom crnom dimu u 
gusto naseljenoj ulici Vere Bratonje. 
Požar je zahvatio baraku „3. maja“, po-
vršine oko 80 m². Plamen koji se dizao 
nekoliko metara u zrak opasno je za-
prijetio susjednim kućama koje se na-
laze u neposrednoj blizini. Riječki pro-
fesionalci, njih 14, s dva navalna vozila 
i dvije autocisterne brzom su akcijom 
uspjeli u manje od sat vremena poga-
siti požar pa do širenja vatre nije došlo. 
Ipak, snažna je vatra prouzročila ošte-
ćenja na najbližoj susjednoj kući i dva-
ma vozilima. Očevidom je utvrđeno da 
uzrok požara nije bio tehničke naravi. 

Izgorjela konoba u Medveji

Popularna konoba „Špajza“ u 
potpunosti je uništena u požaru 
koji se dogodio potkraj lipnja, 

a samo brzom i učinkovitom akcijom 
tamošnjih vatrogasaca spriječeno je 
širenje požara na okolna stabla i druge 
objekte. 

U JVP Opatija dojava o požaru stigla je 
u 08.53 h. Na teren je odmah izašlo pet 
službujućih vatrogasaca s dva vozila, a 
odmah su u pomoć pozvani i vatrogas-

ci DVD-a Lovran, njih šestero. Po dola-
sku na mjesto intervencije, vatrogasce 
je dočekao požar u razbuktaloj fazi, koji 
se već proširio na okolno drveće, a pla-
men se rasprostirao i preko državne 
ceste D66, prema susjednom objektu.
Vatrogasci su morali brzo djelovati te 
su postavili cijevnu prugu s navalnog 
vozila s četiri mlaza, dva „c“ mlaza i dva 
mlaza visokog tlaka preko vitla brze 
navale. S dva mlaza spriječeno je šire-

U Rijeci izgorjela baraka

nje vatre preko državne ceste na gor-
nji objekt (privatnu kuću), dok se s dva 
mlaza vršila unutarnja navala. Budući 
da se lokal nalazi odmah ispod glavne 
ceste, promet tim dijelom bio je preki-
nut oko dva sata.
Iako je požar lokaliziran već u 10.00 h, 
a ugašen u 10.49 h, lokal je potpuno 
uništen. Nasreću, ozlijeđenih nije bilo, 
budući da u vrijeme izbijanja požara 
objekt još nije radio. 

Požar barake ugrozio susjedne kuće

Sredinom srpnja, u noćnim satima 
došlo je do požara ugostiteljskog 
objekta Breza. Dojava o požaru 

zaprimljena je u 03.55 h, a u 03.59 h na 
mjesto intervencije već su stigla prva 
trojica ravnogorskih dobrovoljca, po-
tom njih još šestero. Požar se iz kuhinje 
brzo proširio na potkrovlje te je s druge 
strane zahvatio i stambeni objekt. Va-
trogasci su odmah evakuirali stanare 
te požar stambenog objekta brzo uga-
sili, još u početnoj fazi. Saniran je požar 
i u kuhinji, ali se vatra u međuvremenu 
proširila na sobe. Od pet soba, dvije je 
poharao požar. Gašenje je u jednom 
trenutku prekinuto jer vatrogasci nisu 
mogli ponovno ući u zadimljene pro-

Kuhinja u potpunosti uništena

Požar restorana u Ravnoj Gori
storije, budući da su potrošili svih 12 
boca zraka. Zatražena je pomoć JVP-a 
Delnica, čiji su vatrogasci dopremili i 
rezervne boce, a u međuvremenu su u 
pomoć priskočile i vatrogasne snage iz 
DVD-ova Stara Sušica i Kupjak. Kad su 
stigle rezervne boce, pristupilo se unu-
tarnjoj navali te je požar stavljen pod 
kontrolu u 06.15 h, a potpuno je uga-
šen do 10.00 h.

Na intervenciji je sudjelovalo 30 va-
trogasaca s pet vozila. Počinjena šteta 
procijenjena je na oko milijun kuna, a 
pretpostavlja se da je požar izazvala 
neispravna friteza.   

                             

 Lošinjski vatrogasni junaci 
spasili mladi život

Saša Mandić, Branko Vojniković i David Badurina cijeli će život pamtiti petak, 4. listopada ove 
godine, kada su, spremni ugroziti i vlastite živote, u nesvakidašnjoj i iznimno zahtjevnoj akciji 
spasili mladog speleologa, zarobljenog 10 metara ispod zemlje, u špilji nedaleko od mjesta Srem, 
na otoku Cresu.

je osigurati pristup kisiku, tj. omogućiti 
disanje putem izolacijskog aparata. 
Voditelj smjene u JVP-u Grada Mali Lo-
šinj, Branko Vojniković, odmah je s ko-
legom Davidom Badurinom krenuo na 
intervenciju. Budući da je mladom Luki 
bio ugrožen život zbog nedostatka ki-
sika, trebalo je što prije stići na mjesto 

događaja. Međutim, oba zapovjedna 
vozila bila su izvan otoka, a Vojniković 
je procijenio da vožnja vatrogasnim 
kamionom možda ne bi bila dovoljno 
brza. Stoga su Vojniković i Badurina na 
intervenciju pohitali privatnim osob-
nim automobilom, ponijevši sa sobom 
izolacijske aparate. Za njima je krenuo 

Zgarište konobe „Špajza“

Lošinjski heroji: S. Mandić, B. Vojniković i D. Badurina
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budući da je on sudjelovao i u prvom 
pokušaju izvlačenja mladića te je već 
bio umoran. Ispred ulaza ostao je naš 
mladi kolega David Badurina, kao veza 
s VOC-om Lošinja, što nam je također 
bilo iznimno važno. Ispred špilje bili su 
i ostali pripadnici GSS-a, kao pričuva i 
logistika. Također smo odlučili na va-
trogasne izolacijske aparate montirati 
ronilačke regulatore disanja koje je, na 
svu sreću, kolega Mandić imao u svom 
automobilu. Procijenili smo, naime, da 
zbog suženja špilje neće biti moguće 
zaglavljenom dječaku na glavu staviti 
vatrogasnu masku s nadtlakom, kao i 
da mi sami nećemo moći na leđa mon-
tirati vatrogasne izolacijske aparate. 
Sva trojica zajedno smo prošli prvi, širi 
dio špilje, u kojem je kolega iz GSS-a 
ostao kao osiguranje. Kolega Mandić i 
ja nastavili smo dalje, krećući se jedan 
iza drugoga, na koljenima. Posljednjih 
15-ak metara do zaglavljenog mladića 
probio se samo kolega Mandić, pužući 
na trbuhu i gurajući bocu i regulato-
re ispred sebe, pojašnjava Vojniković, 
napominjući da su cijelo vrijeme bili 
dodatno opterećeni činjenicom da im 
ponestaje vremena te da mladiću što 
prije moraju osigurati kisik. – No, koliko 
god nam je bilo teško probijati se do 
mladića, u jedno smo bili sigurni: bez 
njega ne izlazimo, navodi Vojniković.

U organizaciji Vatrogasne za-
jednice PGŽ-a, sredinom stu-
denog u Rijeci je održano 2. 

stručno savjetovanje vatrogasaca, s 
glavnom temom “Sigurnost u opera-
tivnom djelovanju”. O toj važnoj pro-
blematici govorilo je osmero izlagača, 
međunarodno priznatih vatrogasnih 
stručnjaka i sudionika brojnih međuna-
rodnih seminara, radionica i kongresa: 
John McDonough (Australija), Ed Hartin 
(SAD), Stephane Morizot (Francuska), 
Hans Nieling (Nizozemska), Boštjan 
Žagar (Slovenija), te domaći stručnja-
ci Siniša Jembrih (JVP Grada Zagreba), 
Dario Gauš (JVP Grada Rijeke) i Nikola 
Tramontana (VZPGŽ).  

Vatrogasni trendovi
Na tom hvalevrijednom skupu prezen-
tirani su najnoviji trendovi u vatroga-
stvu, uz vizije budućeg razvoja struke, a 
predstavljena su i domaća te inozemna 
iskustva u obuci i radu vatrogasnih po-
strojbi. Riječko savjetovanje privuklo je 
i proizvođače i distributere vatrogasne 
opreme, predstavnike jedinica lokalne 
i regionalne samouprave, ali i ostale 
institucije koje se u poslovanju bave 
sigurnošću i zaštitom od požara, te se 
pokazalo kao još jedna izvrsna prigoda 
za razmjenu iskustava i dobrih praksi, 
kao i za poticanje izvrsnosti u službi za-
štite i spašavanja.

i vatrogasni kamion, s opremom za 
ozračivanje. Na putu prema mjestu 
događanja dobili su dojavu da je mla-
dić izvučen, pa je vatrogasni kamion 
vraćen u postrojbu. U tom trenutku 
Vojniković i Badurina slučajno su na-
išli na kolegu Sašu Mandića, voditelja 
4. smjene u JVP-u Lošinj. U ponovnom 
kontaktu s centrom 112 utvrđeno je da 
je mladić i dalje zarobljen u špilji te su 
svi zajedno nastavili put. Mandić, inače 
iskusni ronilac s dugogodišnjim isku-
stvom, u svojem je automobilu imao i 
nekoliko kompleta ronilačke opreme, 
što će se tijekom intervencije pokazati 
kao sretna okolnost.

Odlučili bez dvojbe: 
„Ne izlazimo bez 
mladića!“
Članovi HGSS-a doveli su vatrogasce 
do ulaza u špilju te im ukratko izložili 
bitne detalje, rekavši da se radi o jami 
koja se proteže 50-tak metara u dužinu 
i postepeno ponire do 10-ak metara 
ispod površine zemlje, sužavajući se 
sve više. - Nakon kratkog dogovora, 
odlučeno je da će u novi pokušaj spa-
šavanja mladog speleologa ići tročlana 
ekipa. Odlučili smo da prvi uđe moj 
kolega Saša Mandić, zatim ja, te kole-
ga iz GSS-a, Marko Župančić, kao treći, 

Dramatično 
izvlačenje: iskustvom 
do uspjeha
Najteži i najzahtjevniji dio posla bio je 
pred Mandićem koji je, nakon iscrplju-
jućeg probijanja kroz sve uži  špiljski 
prolaz, napokon uspio doći do mladi-
ća. Kao iskusan vatrogasac, odmah je 
shvatio svu složenost situacije. - Mladić 
je bio zaglavljen u vrlo uskom kanalu, 
ležeći na trbuhu. Vidio  sam mu samo 
noge i dio bokova. Bilo mi je jasno da je 
iscrpljen. Disanje u tom prostoru bilo je 
otežano, zrak jako ustajao, a moj mje-
rač razine plinova prodorno je zviždao, 
upozoravajući na kritično visoku razinu 
CO2. Odmah sam uspostavio komuni-
kaciju s mladićem, kako bih kroz razgo-
vor saznao u kakvom je stanju. Unatoč 
teškoj situaciji u kojoj se nalazio već 
nekoliko sati, bio je iznenađujuće pri-
seban i činilo mi se da će surađivati 
pri spašavanju. Mladić je prisebno ko-
municirao. Prvo me je pitao: „Hoćete 
li me, molim vas, spasiti?“ Odgovorio 
sam mu: „Luka, pa naravno da ćemo 
te spasiti, zato smo ovdje. Večeras ćeš 
spavati u svom krevetu, ne brini. Samo 
me moraš slušati“. Onda me upitao što 
to pišti. Nisam ga htio uspaničiti i reći 
mu da je to instrument koji upozora-
va na kritično nisku razinu kisika, nego 

sam mu kazao da je to moj lokator, 
kako bi kolege vatrogasci s površine 
mogli pratiti moje kretanje, prisjeća 
se Mandić te dodaje:    - Nakon što 
sam procijenio cijelu situaciju, zaklju-
čio sam da je jedini brz i učinkovit 
način oslobađanja mladića razbija-
nje dijela stijene, iznad njegovih leđa. 
Znao sam da to neće biti lako postići 
jer sam i sam bio u vrlo skučenom 
prostoru, ograničenih mogućnosti 
pokreta, otežano sam disao, osvjet-
ljenje iz lampe s kacige bilo je slabo, 
a dodatno iritirajući bilo je i pištanje 
mjerača razine plinova. Ipak, znao 
sam da nema odustajanja. Vatroga-
snom sjekiricom počeo sam udarati 
po izbočenom dijelu stijene, što je za 
mene bilo vrlo mukotrpno i iscrplju-
juće. Nakon nekog vremena, stijena 
je napokon popustila i djelomično 
se odlomila. To je mladiću omogući-
lo da se oslobodi, ali mi je rekao da 
nema više snage. Tada sam mu kazao 
da se pokuša pokrenuti oponašaju-
ći gusjenicu i uspio je. Slijedeći moje 
upute, polako,  centimetar po centi-
metar, dopuzao je do mene, u nešto 
širi prostor. Dao sam mu vode i kisik 
i tada je počeo ubrzano disati, što je 
predstavljalo novu opasnost te sam 
ga upozorio da mora smiriti disanje. 
Uspjelo mu je. Rekao sam mu da se 
mora zarotirati, da budemo glavama 
okrenuti jedan prema drugom, kako 
bismo obojica mogli koristiti izola-
cijski aparat za disanje. I to je uspio. 
Kada smo obojica došli do daha u 
tom vrućem i zagušljivom prostoru, 
počeli smo puzati, ja natraške, Luka 
prema meni, do mjesta  gdje nas je 
čekao kolega Vojniković. Potom smo 
nas dvojica zajednički dopratili Luku 
do izlaza iz špilje, naveo je Mandić.
Vrlo zahtjevna i opasna akcija spaša-
vanja time je privedena kraju. Uz ve-
liku hrabrost i požrtvovnost lošinjskih 
vatrogasaca, te zahvaljujući njihovom 
iskustvu, znanju i upornosti, jedan 
mladi život je spašen, a višesatna 
strepnja Lukine obitelji pretvorena 
je u najveću radost i zahvalnost. Va-
trogasci su još jednom dokazali svoju 
profesionalnost, humanost i junaš-
tvo.    
Naposljetku kažimo da je nakon spa-
šavanja mladić pregledan i u riječkoj 
bolnici. Nasreću, taj traumatični do-
gađaj za njega nije imao nikakvih ne-
gativnih zdravstvenih posljedica.

     
   

Vatrogastvo 21. 
stoljeća – sigurnosni 
izazovi

VZPGŽ- vodeći u 
edukaciji
Sudionike savjetovanja uvodno je po-
zdravio županijski vatrogasni zapo-
vjednik, Mladen Šćulac, rekavši da je 
cilj savjetovanja širenje novih znanja 
i spoznaja povezanih s vatrogasnom 
strukom. – S ponosom možemo reći da 
smo po ulaganju u edukaciju i usavrša-
vanje vatrogasaca vodeća vatrogasna 
zajednica u Hrvatskoj. Surađujemo s 
mnogim vatrogasnim učilištima i tre-
ning-središtima diljem svijeta, a rezul-
tat toga su naša tri predavača na ovom 
savjetovanju te petorica stranih. Po-
sebno me veseli kvaliteta pripremljenih 
predavanja, koja je zaista iznadprosječ-
na, zbog čega sam uvjeren da ćemo svi 
s ovog skupa otići s mnogim korisnim 
spoznajama, rekao je Šćulac.  
Dario Gauš, suorganizator savjetova-
nja, rekao je pak da su predavači po-
sebnu pozornost posvetili zdravlju va-
trogasaca, što i ne čudi ako se zna da 
su upravo vatrogasci tri puta više izlo-
ženi riziku obolijevanja od karcinoma 
od prosjeka koji vrijedi za ostatak po-
pulacije.          - Tijekom intervencija, va-
trogasci udišu razne opasne tvari koje 
nastaju izgaranjem sveprisutnih sinte-
tičkih materijala, a djelovanju tih štet-
nih spojeva izloženi su i danima nakon 
intervencije, jer se te čestice zadržavaju 

Velik interes za savjetovanje                              
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Međunarodna suradnja Međunarodna suradnja

na interventnim odijelima i drugim di-
jelovima opreme, naglasio je Gauš. 

Iznimno zanimljive i 
korisne teme
U vatrogastvu je uvijek prisutna opa-
snost za katastrofalnu nesreću. Ta 
opasnost može se smanjiti samo obu-
kom, i još važnije, sinkroniziranim dje-
lovanjem, pod zapovjedništvom. Zato 
interventna vatrogasna postrojba uvi-
jek mora nastupati kao tim, a ne kao 
skupina pojedinaca. Članovi postrojbe 
moraju se pouzdati jedan u drugoga 
da bi usklađeno djelovali, istovremeno 
štiteći sami sebe, ali i kolege iz postroj-
be. Količina znanja i vještina koje vatro-

Sudionicima vježbe Modex Cres 
dodijeljeni su certifikati za 
uspješnu realizaciju te velike me-

đunarodne vatrogasne vježbe, koja je, 
u sklopu Mehanizma civilne zaštite EU-
a, prvi put realizirana u Hrvatskoj, od 
7. do 10. travnja ove godine. Dodjela 
certifikata održana je sredinom listo-
pada na Cresu, a pored vatrogasaca, 
priznanja su uručena i predstavnicima 

gasci moraju imati raste iz dana u dan. 
Vatrogasci moraju biti dobro potkova-
ni znanjem iz raznih područja, što nije 
nimalo lako. Za tu svrhu postoje taktič-
ki podsjetnici, akronimi i ostala poma-
gala za brži i sigurniji rad i vatrogasne 
protokole. Za sigurno i učinkovito po-
stupanje tijekom intervencije ključno 
je izviđanje na mjestu intervencije, 
kao preduvjet za objektivnu procjenu 
jesu li raspoloživi resursi dovoljni za 
intervenciju. Postoji jednostavan alat 
za brzo definiranje problema i fokusi-
ranje na njihovo rješavanje, a razvili su 
ga nizozemski vatrogasci. Suvremeni 
način života pred vatrogasce postavlja 
sve više izazova. Čovjekovo okruženje 
u najvećoj je mjeri sastavljeno od sin-

tetičkih tvari. Požari se stoga danas 
razvijaju mnogo brže i potencijalno su 
vrlo opasni za vatrogasce, budući da 
produkti sagorijevanja tih tvari sadrže 
mnogobrojne toksične komponente 
koje se apsorbiraju u intervencijska 
odijela i ugrožavaju zdravlje vatrogas-
ca. Jedan od suvremenih izazova jest i 
gašenje požara na vozilima na alterna-
tivni pogon. Za učinkovito postupanje 
u tim slučajevima, vatrogasci moraju 
biti upoznati sa svim opasnostima ko-
jima su pritom izloženi, i još važnije – 
rješenjima kako te opasnosti izbjeći. 
Iako je tijekom posljednjih 20 godina 
postignut velik napredak u osposoblja-
vanju vatrogasaca, uvijek iznova treba 
upotpunjavati specifična znanja, npr. 
o unaprjeđivanju vatrogasnih tehni-
ka, „čitanju“ požara i dima, napretku 
u razvijanju moderne osobne zaštitne 
opreme te, osobito, pravilnom uvjež-
bavanju mladih vatrogasaca-priprav-
nika. Današnje elektroničko doba to 
dodatno omogućuje, širom otvarajući 
vrata za on line učenje. Na internetu 
su dostupni mnogobrojni video zapisi 
s intervencija, širok raspon geoprosto-
rinih podataka, zračne snimke, foto-
grafije ulica, informacije o zgradama i 
mnogi drugi podaci koji se, bez sum-
nje, mogu iskoristiti kao iznimno važni 
alati za sigurnije i kvalitetnije vatroga-
sne procedure. O svemu navedenom 
govorilo se na riječkom savjetovanju, 
a sve je potkrijepljeno izvrsnim primje-
rima iz prakse, dobrim i lošim. Sve to 
na iznimno zanimljiv, stručan i poučan 
način. Za svaku pohvalu.   
Riječko savjetovanje održano je pod 
okriljem Vatrogasne zajednice PGŽ-a 
koja, poznato je, mnogo napora ulaže 
u usavršavanje i obrazovanje svojih 
kadrova, svjesna da je upravo stručno 
usavršavanje vatrogasaca preduvjet 
razvoja njihovih kompetencija i pobolj-
šanja sigurnosti u operativnom djelo-
vanju.  Organizacijom seminara, struč-
nih skupova i savjetovanja na kojima 
sudjeluju vatrogasci iz gotovo svih žu-
panija, ali i susjednih zemalja, Vatroga-
sna zajednica PGŽ-a prepoznata je kao 
promicatelj nacionalnog strateškog 
cilja – kontinuiranog  jačanja i razvo-
ja vatrogastva u Republici Hrvatskoj.   
  
Savjetovanje je održano pod pokrovi-
teljstvom tvrtke Ziegler d.o.o., Turistič-
ke zajednice grada Rijeke i riječkoga 
Građevinskog fakulteta.

Certifikati sudionicima vježbe 
Modex Cres

Dan uoči svečane dodjele certifikata, creske vatrogasce koji su, kao doma-
ćini, odradili „lavovski“ dio posla oko pripreme vježbe, posjetio je i glavni 
vatrogasni zapovjednik, Slavko Tucaković, u društvu županijskoga zapo-
vjednika Mladena Šćulca i Gordana Filinića, zapovjednika JVP-a Opatija. 
Tucaković je također iskoristio prigodu da se još jednom zahvali svim čla-
novima DVD-a Cres na iznimnom trudu koji su uložili u pripremu vježbe te 
im je u znak zahvalnosti donirao 10 kompleta osobne vatrogasne opreme 
za gašenje šumskih požara. Visoki vatrogasni dužnosnici susreli su se i s 
čelnicima Grada Cresa te su i njima izrazili zahvalnost za svesrdnu pomoć i 
susretljivost prilikom održavanja vježbe Modex Cres.  

Okupljeni vatrogasci s tugom su se 
prisjetili i svojeg nedavno preminulog 
kolege, Gorana Toića, zapovjednika 
DVD-a Cres. Na njegovom posljednjem 
počivalištu položili su cvijeće i zapalili 
svijeće, a pripadnici JVP-a Grada Rijeke 
njegovoj su obitelji darovali i 14.000,00 
kn, prikupljenih na ovogodišnjim Riječ-
kim vatrama.

svih drugih organizacija i institucija 
koje su sudjelovale u pripremi, logistici 
i uspješnom provođenju te iznimno za-
htjevne vježbe. Certifikate su zajednički 
dodijelili Europska komisija, Hrvatska 
vatrogasna zajednica i  rumunjski kon-
zorcij CN APELL, koordinator vježbe, a 
na prigodnoj svečanosti dobitnicima ih 
je uručio Slavko Gauš, potpredsjednik 
HVZ-a.

- Vježba Modex Cres bila je iznimno za-
htjevna i predstavljala je velik izazov za 
sve sudionike, posebno nas vatrogas-
ce. Trebalo je mnogo znanja i različitih 
vještina, osobito organizacijskih i zapo-
vjednih, da bi se ona provela. Hrvatska, 
kojoj je povjerena zadaća organizacije 
vježbe, više nego uspješno ispunila je 
taj zadatak, za što smo dobili mnoge 
pohvale iz Europske unije. U Ime Hr-
vatske vatrogasne zajednice još vam 
jednom zahvaljujem na tom vrhunski 
odrađenom poslu. Drago mi je da su 
naši vatrogasci pokazali da su dorasli i 
najvećim izazovima struke i da po os-
posobljenosti i stručnosti spadamo u 
sam europski vrh, što su prepoznali i 
europski promatrači, ali i vatrogasci iz 
drugih europskih zemalja, koji su tako-
đer sudjelovali u vježbi. To je definitiv-
no bila velika promidžba za hrvatsku 
vatrogasnu organizaciju, kao i za cijelu 
našu zemlju i zato vam od srca i s po-
nosom još jednom čestitam, rekao je 
Gauš. 

S. Tucaković, M. Šćulac i G. Filinić u DVD-u Cres

Čestitao i Tucaković

Savjetovanje ispunjeno kvalitetnim i stručnim izlaganjima        

Svečanost dodjele certifikata  Nagrađeni sudionici vježbe Modex Cres

Sretnu i  uspješnu 
2020. godinu 

želi vam 
Vatrogasna zajednica 

P GŽ-a
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Usavršavanje Usavršavanje

U rujnu je u Obučnome centru u Šapjanama održano 
dvotjedno međunarodno usavršavanje instruktora 
gašenja požara u zatvorenom prostoru. Usavršava-

nje je vodio stručnjak svjetskoga glasa, Shan Raffel iz Austra-
lije, uz pomoć dvojice kolega, Roya Reysa iz Švedske i Bena 
Walkera iz Engleske. Na usavršavanju su sudjelovala šesto-
rica instruktora iz Izraela te domaći stručnjaci – Daniela Dedi 
iz DVD-a Crikvenica, Denis Sušanj iz JVP-a Opatije te Siniša 
Kauzlarić i Vedran Butorac iz JVP-a Grada Rijeke.

Tijekom usavršavanja, polaznici su stjecali nova znanja i 
iskustva o specifičnostima i taktikama gašenja požara zatvo-
renih prostora, a u praktičnom dijelu poseban je naglasak 
stavljen na simuliranje što realnijih uvjeta u kojima se razvi-
jaju požari toga tipa. 

Pohvale hrvatskim vatrogascima
Svi sudionici treninga, 
uključujući i voditelja 
Raffela, biranim su ri-
ječima govorili o tom 
događanju. - Zadovo-
ljan sam, iako je izazov 
kad na obuci imaš lju-
de iz različitih zema-
lja i različitih kultura, 
vatrogasce različitih 
vatrogasnih procedura 
i opreme. Stoga smo 
se prvih nekoliko dana 
upoznavali, a onda 
smo počeli raditi kao 
tim i to je postalo zbilja 
fantastično. Zaista je li-
jepo vidjeti kad ljudi iz različitih zemalja rade koordinirano, 
kao cjelina, kao tim. 

Najvažnije što ovdje želimo naučiti su tehnike i taktike po-
stupanja, kako bismo kontrolirali naše djelovanje, bili učin-
koviti, i pri tome sigurni. Moj je najvažniji zadatak prenijeti 
znanja o svim opasnostima koje donose požari zatvorenih 
prostora i zato smo fokusirani na modele pomoću kojih će 
vatrogasci prepoznati što se događa, a potom im dajemo i 
alate kako će na to odgovoriti. Požari zatvorenih prostora 
vrlo su specifični i zahtjevni, a više su istraženi u posljednjih 
10 godina, nego u prethodnih 100. To intenzivno proučava-
nje navelo nas je da u potpunosti promijenimo neke dosad 
općeprihvaćene taktike. Npr., prije smo smatrali da vatro-
gasci ne smiju pristupati gašenju takvih požara izvana, ako 
se unutra nalaze zarobljeni ljudi, jer smo vjerovali da će to 
ugroziti živote tih ljudi. No, posljednja istraživanja pokaza-
la su da, ako na pravilan način nastupamo izvana, možemo 
itekako pomoći ljudima koji su zarobljeni u požaru, istaknuo 
je Reffel.

Australski stručnjak održao 
međunarodni trening u Šapjanama

- Drago nam je da nas je naša nacionalna vatrogasna or-
ganizacija poslala na ovo usavršavanje koje vodi cijenjeni 
instruktor Shan Raffel. Zahvaljujemo kolegi Dariju Gaušu 
koji nam je, kao domaćin, u tehničkom i logističkom smi-
slu osigurao idealne uvjete za rad. Jako smo zadovoljni, 
stekli smo mnoga nova znanja, a svjesni smo koliko je 
to važno za naš posao. Sretni smo da smo došli, naučili 
smo dosta i od hrvatskih kolega. Sve u svemu, jako do-
bro iskustvo, rekli su izraelski polaznici treninga, Eitan 
Antman i Adam Hezy.

- U DVD-u Crikvenica sam već 18 godina, bila sam i polaznica prve generacije Vatrogasne 
škole u Rijeci, nakon čega sam upisala i studij Sigurnosti na radu. Trenutačno radim u Bro-
dogradilištu Viktor Lenac. Rado se odazivam na ovakav tip treninga jer uvijek se nauči nešto 
novo i korisno. Obično sam jedina cura na takvim treninzima, ali meni je to normalno. Kolege 
vatrogasci su više nego korektni, izvrsno surađujemo. Spol u našem radu i vatrogasnoj branši 
općenito nije bitan, nema razlika po toj osnovi, niti bih ja to željela. Pohvaljujem ovakva do-
gađanja i rado im se odazivam, u nadi da ću na taj način lakše ostvariti i svoj krajnji cilj, a to je 
zapošljavanje u javnoj vatrogasnoj postrojbi, istaknula je Danijela Dedi.

Australski stručnjak Shan Raffel, podsjetimo, već više od de-
setljeća surađuje s hrvatskim vatrogasnim stručnjacima, a u 
Šapjanama je već dvaput održao slična usavršavanja, 2011. 
i 2013. godine. Govoreći o svojoj suradnji s hrvatskim va-
trogasnim stručnjacima, Raffel je posebno izdvojio Darija 
Gauša (JVP Rijeka) i Sinišu Jembriha (JVP Zagreb), pohvalivši 
njihovu strast za usvajanjem novih znanja. - Nekoliko sam 
puta već bio u Hrvatskoj te sam upoznao i druge vaše struč-
njake, a ono što bih posebno istaknuo je velik napredak koji 
uočavam kod vas, u smislu stjecanja novih znanja i vještina, 
i to iz raznih segmenata vatrogastva, npr, u spašavanju, a ne 

Savjet za vatrogasnu mladež VZPGŽ-a, u suradnji s 
komisijom za natjecanje, u travnju je organizirao se-
minar za voditelje vatrogasne mladeži. Domaćin se-

minara je bio DVD Kupjak. Sudionike seminara pozdravila 
je predsjednica Savjeta, Renata Topolovec, istaknuvši da su 
se takvi načini edukacije i razmjene iskustva pokazali kao 
dobar način unaprjeđenja rada  s mladima. Posebno veseli 
činjenica da je za taj dobrovoljni i humani rad s mladima i 
djecom zainteresirano sve više mladih voditelja. 

Tijekom seminara, kojemu se odazvalo 36 sudionika iz 21 
DVD-a, održano je niz radionica, prezentacija i pokaznih 

E. Antman i A. Hezy

Jako dobro iskustvo
Shan Raffel

samo u znanjima potrebnima za učinkovito gašenje požara. 
Vaši stručnjaci sada i sami poučavaju i sudjeluju na međuna-
rodnim stručnim okupljanjima vatrogasaca. Primjećujem taj 
fantastičan napredak kod vas u vrlo kratkom vremenu i to 
je za svaku pohvalu, rekao je Raffel, a na naše pitanje kada 
će ponovno doći u Hrvatsku, odgovorio je: - Ne znam kada 
ću ponovno doći u Hrvatsku, ali to je samo pitanje vremena 
i već sad se veselim jer ovdje su fantastični uvjeti za trening, 
zbog te velike profesionalne strasti i gostoljubivosti koju u 
Hrvatskoj uvijek doživim, zaključio je Raffel.

     

Žene u „muškom“ poslu

D. Dedi

Seminar za voditelje vatrogasne 
mladeži

Sudionici seminara

vježbi. Ovogodišnji predavači bili su iz redova Savjeta, pa je 
tako radionice vodila Silvia Babić, a prezentaciju o radu s 
mladeži u svom DVD-u održala je Ivana Bratović. Raznoli-
kost rada s mladima iz drugih zemalja CTIF-a  prezentirao 
je Igor Špoljarić, dok su o štafetnim preprekama mladeži 
CTIF-a, kao i načinu njihovog pravilnog svladavanja, govorili  
vatrogasni suci, Klaudijo Filčić i Renata Topolovec.
Na kraju susreta zaključeno je da takvi seminari uvelike pri-
donose poboljšanju rada s mladeži, ali i voditeljima.  

 Renata Topolovec

Polaznici treninga s instruktorima

Zahtjevan praktični rad
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Vježbe Ulaganja

U povodu obilježavanja Dana Drenove, u organizaciji 
DVD-a Drenova sredinom srpnja izvedena je zdru-
žena taktičko-pokazna vježba. Cilj vježbe bio je, uz 

prezentaciju za građanstvo, provjeriti operativnu spremnost 
drenovskih vatrogasaca, kao i usklađenost rada interven-
tnih službi. Uz DVD Drenova, u vježbi su sudjelovali i pripad-
nici SJP MUP-a „Ajkule“, članovi udruge „eRIpio“ (Hrvatska 
udruga za promicanje vrijednosti i tehnika civilne zaštite) te 
djelatnici JVP-a Rijeka (autoljestva i dron tim).

Prema scenariju, nakon neuspjele pljačke poštanskoga ure-
da, pljačkaši su s taocima pokušali pobjeći, a kada im to nije 
uspjelo, zapalili su prostoriju na katu i krovište zgrade, kako 
bi odvratili pozornost interventnih službi.

Talačku krizu riješili su pripadnici  „Ajkula“. Nakon razmje-
ne vatre iz vatrenog oružja s pljačkašima, specijalci su ušli u 
objekt, neutralizirali pljačkaše i izveli taoce iz objekta u sigur-
nu zonu, čime su stvorili uvjete za siguran nastup vatrogasa-
ca i pripadnika udruge „eRIpio“ (uloga HMP-a).

Vatrogasni nastup sastojao se od gašenja krovišta uz po-
moć autoljestve, jednim mlazom visokog pritiska, te gašenja 
požara prostorije na katu zgrade jednim „C“ mlazom. Tako-
đer, prilikom pretraživanja prostorija, vatrogasci su pronašli 
unesrećenu osobu koja se nagutala dima, a imala je i ope-
kotine. Pripadnici udruge „eRIpio“ izvršili su imobilizaciju i 
iznošenje unesrećene osobe, saniranje njezinih ozljeda te 
prijevoz vozilom HMP-a. Tijekom cijele vježbe, dron tim JVP-
a Rijeka snimao je sve interventne postupke s dva drona, od 
kojih je jedan imao i termo kameru.

Atraktivna vježba privukla je veliku pozornost javnosti, a na-
kon vježbe na debrifingu je zaključeno da bi se vježbe tog 
tipa trebale češće izvoditi, radi što bolje usklađenosti inter-
ventnih službi.

Naposljetku kažimo da su uoči vježbe djeca i mladež DVD-a 
Drenova izveli vježbu s brentačama, a građanima je prezen-
tirana i oprema svih službi koje su sudjelovale u vježbi.

 Davor Bolić

Združena taktičko-pokazna 
vježba u povodu Dana Drenove

Sudionici vježbe Ajkule u obračunu s pljačkašima 

Gašenje požara zgrade uz pomoć autoljestve 

Spašena i ozlijeđena osoba 

I najmlađi pokazali svoje vatrogasne vještine                           

Nakon nekoliko godina planiranja i štednje, krčki va-
trogasci napokon su uspjeli. Njihov vozni park upot-
punjen je novim vatrogasnim vozilom za tehničke 

intervencije, čija je nabava stajala gotovo 3,5 milijuna kuna. 
Dvije trećine sredstava osigurao je Grad Krk, a ostatak JVP 
Grada Krka. Uspješnim dovršetkom te investicije, dosadaš-
nje tehničko vozilo JVP-a Grada Krka, 32-godišnji TAM 190, 
dobilo je dostojnog nasljednika.

A taj nasljednik predstavlja posljednju riječ tehnologije, s 
mnogim inovativnim rješenjima i s oko 500 komada različite 
vatrogasne opreme koja je ugrađena u novo vozilo. – Broj 
tehničkih intervencija stalno raste, a posljednjih sedam go-
dina one prevladavaju na otoku Krku. Zato nam je ovo vozilo 
bilo prijeko potrebno. Zahvaljujem Gradu Krku koji je  osi-
gurao većinu sredstava. Zahvaljujem i tvrtki Ziegler d.o.o. iz 
Zagreba koja je kvalitetno i na vrijeme opremila vozilo, ista-
knuo je Dinko Petrov, zapovjednik JVP-a Grada Krka. Tvrtka 
Ziegler d.o.o., podsjetimo, na hrvatskome je tržištu prisutna 
već 20 godina, a samo ove godine već je opremila 146 vatro-
gasnih vozila, od čega njih 120 za inozemno tržište. 

Čudo tehnologije
Mnogobrojnim visokim vatrogasnim dužnosnicima te gra-
đanima Krka, Petrov je s ponosom napomenuo da je riječ 
o iznimnom vozilu, u koje je ugrađena uistinu impresivna 
vatrogasna oprema. - Podvozje je proizvođača MAN, oznake 
TGM 13.290 4x4 BL FW, što definira ojačanu vojno-vatro-
gasnu verziju podvozja, s ukupnim opterećenjem od 16 t. 
Motor vozila je  Euro 5, snage 213 kW  (290 KS), s kratkom 
kabinom za vozača i dva suvozača. Pogon je na sva 4 ko-
tača (4x4), s blokadama diferencijala na prednjoj i zadnjoj 
osovini. Mjenjač je automatizirani, s 12 brzina. Podvozje je 

Novo vozilo krčkih 
vatrogasaca – ponos cijele 

Vatrogasne zajednice PGŽ-a
Tehničko vatrogasno vozilo vrijedno je 3,5 milijuna kuna. Na MAN-ovo podvozje 
nadograđeno je više od 500 komada različite vatrogasne opreme, po čemu je to vozilo 
među najsuvremenijima u Hrvatskoj.

opremljeno i sustavom protiv blokiranja kotača kod koče-
nja, za terenske uvjete ( ABS), sustavom protiv proklizavanja 
kotača ( ASR), sustavom za elektronsku kontrolu stabilnosti 
vozila prilikom kočenja te sustavom ROTOGRIP, protiv pro-
klizavanja u zimskim uvjetima. Nadogradnja je napravljena 
od aluminijskih panela  i profila koji su međusobno spoje-
ni inox vijčanom vezom, bez varenja, velike čvrstoće, tako 
da je unutrašnji prostor nadogradnje potpuno slobodan 
za ugradnju nosača i opreme po cijeloj dužini. Takav način 
izrade nadogradnje i uređenja unutrašnjosti (vijčana veza) 
omogućuje  jednostavnu prenamjenu nosača i nakon više 
godina eksploatacije. Vatrogasno-tehnički utovar spremljen 
je u prostorima za opremu, zatvoren je sa sedam roleta, 
nepropusnih za prašinu i vodu. Za olakšani pristup opremi 
koja je smještena u gornjoj zoni nadogradnje ugrađena su 
preklopna gazišta. Na krovu je ugrađen nosač koji omogu-
ćuje skidanje ljestvi s poda. U vozilo je ugrađena vatrogasna 
oprema, nešto specifičnija i šireg opsega od drugih sličnih 
tehničkih vozila, a sastoji se od skupne opreme za zaštitu 
dišnih organa, za manje požarne intervencije (uključujući i 
modul za gašenje voda/pjena), za spašavanje s visina i iz du-
bina, za spašavanje iz vode/mora. Tu je i zaštitna oprema za 
sigurno rukovanje uređajima, za intervencije u prometnim i 
drugim nesrećama, hidraulična oprema, oprema za stabili-
zaciju, oprema za podizanje i podupiranje, oprema za vuču, 
za akcidente (uključujući opremu za brtvljenje i čepljenje), 
vozilo ima i uređaje za rasvjetu, signalizaciju i vezu, veliku 
količinu raznog alata i strojeva, uključujući motorne i elek-
trične (baterijske) uređaje i opremu, opremu za pružanje 
prve pomoći i oživljavanje i sl. Pored toga, vozilo posjeduje i 
hidraulično vučno vitlo potezne sile 8 tona, generator struje, 
visokotlačni modul za gašenje vodom i pjenom, pneumat-
ski rasvjetni stup, sistem video nadzora, sustav za praćenje 
i navođenje, signalni sustav i sustav osvjetljenja, a ima čak i 

Mali div – posljednja riječ tehnologije Visoki vatrogasni dužnosnici i građani Krka na primopredaji vozila



18 19nazovi 193  |  Prosinac 2019. nazovi 193  | Prosinac 2019.

Ulaganja Ulaganja

Obljetnice

Sigurnost kao imperativ
Ključeve novog vozila zapovjedniku Petrovu predao je krčki 
gradonačelnik, Darijo Vasilić.
- Ovom investicijom htjeli smo nagraditi naše vatrogasce za 
izvrsnu suradnju s krčkim jedinicama lokalne samouprave 
koje već godinama provode model zajedničkog financiranja 

S prvim danima jeseni u DVD Kastav stigao je dugo želje-
ni dar – novo vatrogasno vozilo Ford Ranger, idealno 
za intervencije u uskim i teško pristupačnim uličicama 

stare gradske jezgre. Vozilo je u potpunosti opremljeno va-
trogasnom opremom za gašenje požara otvorenog prosto-
ra i početnih požara u staroj gradskoj jezgri. Među ostalim, 
u vozilo je ugrađen i visokotlačni modul za gašenje požara, 
vitlo sa 100 metara visokotlačne cijevi, spremnik za vodu od 
300 litara, pjenilo za gašenje, CO2 aparati, a vozilo ima i mo-
torne pile, sjekire i drugu opremu potrebnu za, primjerice, 
uklanjanje porušenih stabala i sl. Ukupna vrijednost vozila 
je 430.000,00 kn (s PDV-om), a novac za njegovu nabavu osi-
gurao je Grad Kastav, dok su 10-ak posto sredstava izdvojili 
sami kastavski vatrogasci. Vozilo je nabavljeno kod ovlašte-
nog zastupnika Ford Krainc d.o.o. iz Rijeke, dok je za nado-
gradnju zaslužna kastavska tvrtka Rudno d.o.o.

Prilikom svečane primopredaje vozila, kastavski gradona-
čelnik, Matej Mostarac, čestitao je DVD-u Kastav, izrazivši 
uvjerenje da će novo vozilo vatrogascima olakšati posao, a 
građanima Kastva osigurati viši stupanj zaštite od požara i 
drugih nepogoda.
Zapovjednik DVD-a Kastav, Željko Vozila, zahvalio je grado-
načelniku te istaknuo zadovoljstvo činjenicom da će novo 
vozilo zamijeniti 40 godina staro vozilo TAM 80. 

U jeku požarne sezone, u DVD Kras-Šapjane, točnije u 
njegovo odjeljenje u Munama, stiglo je novo vatro-
gasno vozilo Nissan Navara, zahvaljujući kojem će 

munski vatrogasci biti mnogo učinkovitiji i uspješniji u obav-
ljanju svojih vatrogasnih zadaća.

Vozilo je opremljeno visokotlačnim modulom i vitlom za 
vuču, vitlom sa 60 metara cijevi za gašenje, spremnikom 
zapremine 250 litara, mješačem za pjenilo te ostalom opre-
mom, potrebnom za gašenje šumskih požara. Kupnju i 
opremanje vozila sufinancirali su Općina Matulji, PVZ Libur-
nije i Mjesni odbor Mune.
Ključeve vozila zapovjedniku odjeljenja Mune, Željku Ujčiću, 
predao je matuljski načelnik, Mario Ćiković, a vozilo je blago-
slovio župnik Josip Blažotić.
Zapovjednik DVD-a Kras-Šapjane, Silvio Surina, zahvalio je 
svima koji su pomogli u nabavi vozila, naglasivši da su ta-

set za higijenu vatrogasaca nakon intervencije, pojasnio je 
Petrov, izrazivši nadu da će svoju pravu vrijednost i moguć-
nosti novo vozilo pokazati kad god to bude trebalo. 

vatrogastva. To je uzorno ustrojeno financiranje i može biti 
model dobre prakse za vatrogastvo u cijeloj Hrvatskoj, rekao 
je Vasilić.

Čestitkama su se pridružili i županijski vatrogasni zapovjed-
nik, Mladen Šćulac, te glavni vatrogasni zapovjednik, Slavko 
Tucaković, koji je napomenuo da je ulaganje u vatrogastvo 
ulaganje u sigurnost i razvoj gradova i općina. - Ne događa 
se požar u virtualnom svijetu, događa se tamo gdje ljudi žive 
i rade i zato je bitno da se kontinuirano pripremamo za sve 
izazove, u vidu nabave opreme, ali i edukacije naših kadro-
va, rekao je Tucaković.

      
 

DVD-u Kastav novo vozilo za 
intervencije u staroj gradskoj jezgri

- Ovo je veliki trenutak za nas. Ovo je prvo vozilo koje može 
ući u staru gradsku jezgru i bit će velika pomoć našim opera-
tivcima. Sada imamo tri interventna vozila, što zadovoljava 
naše potrebe, rekao je Vozila.
Riječi potpore za daljnji uspješan rad kastavskim vatrogas-
cima uputili su i čelni ljudi VZPGŽ-a, Mladen Šćulac i Slavko 
Gauš, kao i zapovjednik JVP-a Rijeke, Hinko Mance. 

Motorni ljepotan izazvao veliko veselje u Munama

Novo vozilo za vatrogasce Muna

mošnji vatrogasci dobili veliko motorno pojačanje, kojim će 
se zamijeniti dotrajali, više od 30 godina stari Tamić, te bitno 
poboljšati vatrozaštitu tog dijela Liburnije.

Sredinom lipnja u Rijeci je svečano obilježena 120. 
obljetnica DVD-a Sušak. Svečana sjednica održana je 
na Građevinskom fakultetu, a mnogobrojne ugled-

ne goste i prijatelje DVD-a Sušak pozdravio je predsjednik 
Društva, Aleksandar Nemec. 

Riječki gradonačelnik, Vojko Obersnel, pohvalio je rad su-
šačkih dobrovoljaca i njihov doprinos zajednici u kojoj žive. 
– Rijeka je na neki način kolijevka vatrogastva jer je ovdje 
osnovana prva profesionalna postrojba. I vaše društvo spa-
da među starija. Drago mi je da DVD Sušak dobro organizi-
ran, da vodite računa o pomlatku. Vatrogasci su organizi-
rana skupina na koju ja kao gradonačelnik mogu računati 

Dio nove opreme korišten i prilikom pokazne vježbe D. Vasilić predao ključeve D. Petrovu S. Tucaković

Gradonačelnik Mostarac predao ključeve zapovjedniku Vozili

DVD Sušak  
proslavio 120. rođendan

Vrijedan jubilej obilježen je svečanom sjednicom, prezentacijom vatrogasne opreme, 
predstavljanjem monografije i proglašenjem najboljih radova na temu vatrogastva. 
Najzaslužnijim članovima Društva dodijeljena su odlikovanja i priznanja.

Svečana sjednica: goste pozdravio predsjednik A. Nemec

Gradonačelnik V. Obersnel s čelnicima DVD-a Sušak

Vatrogasna vježba u čast velike obljetnice
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Dodijeljena odlikovanja i 
priznanja

U posljednjih 10 godina na županij-
skim natjecanjima ostvareni su izvr-
sni rezultati. Društvo je nastupalo u 

svim kategorijama s nekoliko natjecateljskih 
odjeljenja, a najbolji rezultati ostvareni su u 
kategoriji muškog pomlatka i muške mlade-
ži.  Tu su i četiri uzastopna nastupa mlade-
ži na državnim natjecanjima (2012. -2018.). 
Mješovita ekipa muške mladeži 2015. godi-
ne osvojila je 2. mjesto na susretu mladeži 
Slovenije i Hrvatske, što je jedan od najboljih 
rezultata VZPGŽ-a. DVD Sušak trenutačno 
ima 18 pripadnika vatrogasnog pomlatka i 
14 pripadnika mladeži. 
Društvo ima i seniorske ekipe. U posljednjih 
20 godina, u kategoriji muški „A“ osvojena 
su 4 prva mjesta, 5 drugih mjesta i 5 trećih mjesta. Pritom, DVD Sušak tri se puta plasirao i na državna natjecanja. U 
kategoriji žene „A“ u sedam godina, koliko i postoji ekipa, osvojena su 2 prva, 2 druga i 3 treća mjesta, uz dva plasma-
na na državna natjecanja. Jedno od najvećih postignuća jest osvojeno 12. mjesto u kategoriji muški „A“ na Državnom 
natjecanju u Splitu (2008.). 

Radovi na temu 
vatrogastva
Već 12 godina, pod okriljem GVZ-a Ri-
jeke i Odjela gradske uprave za odgoj 
i školstvo, provodi se natječaj za učeni-
ke riječkih osnovnih škola, sa svrhom 
poticanja stvaralaštva, popularizacije 
vatrogastva i širenja svijesti o zaštiti od 
požara. Najbolji literarni i likovni radovi 
svake se godine nagrađuju.
Bilo je tako i ove godine, kada se na na-
tječaj odazvalo 20 škola, iz kojih je pri-
stiglo 35 literarnih i 80 likovnih radova. 
Na dodjeli nagrada u OŠ Vežica bili su 
i  Mladen Vukelić, pročelnik Odjela za 
gradsku samoupravu i upravu Grada 
Rijeke, Marina Peranić-Ševeljević, sa-
vjetnica za školstvo iz gradskog Odjela 
za odgoj i školstvo, Hinko Mance, zapo-
vjednik Gradske vatrogasne zajednice 
Rijeka i Sonja Lefler, predsjednica ocje-
njivačkog povjerenstva. Svi su zahvalili 
djeci na sudjelovanju, istaknuvši važ-
nost edukacije, u smislu preventivnog 
djelovanja na sprečavanju neželjenih 
vatrogasnih incidenata.
U sklopu proslave 120. obljetnice 
DVD-a Sušak, u središtu Rijeke održa-
na i prezentacija vatrogasne tehnike i 
opreme, uz nekoliko pokaznih vježbi u 
kojima su, pored DVD-a Sušak, sudje-
lovali i vatrogasci JVP-a Grada Rijeke te 
DVD-a Drenova. 

kad god to zatreba našim građanima. U povodu vrijednog 
jubileja, Grad Rijeka darovao vam je zlatni grb Grada Rijeke, 
za požrtvovnost i humanost, a drago mi je da vam mogu 
predati i medaljon sv. Vida, zaštitnika našega grada, rekao je 
Obersnel te čestitao slavljenicima.

U ime HVZ-a čestitke je uputio Slavko Gauš. – Dugo godina 
sam sudionik vatrogasnih događanja. Posebno sam pono-
san na naš ustroj, na simbiozu dobrovoljnog i profesional-
nog vatrogastva u našoj županiji. Ponosan sam i na našu 
snagu, jer možemo u kratkom vremenu podići svoje snage 
i pomoći gdje treba. DVD Sušak naše je ponajbolje društvo, 
koje je iznjedrilo  mnogo kvalitetnih ljudi koji danas čine 
okosnicu JVP-a Grada Rijeke. Hvala vam na svemu, a u znak 
zahvalnosti predajem vam priznanje Hrvatske vatrogasne 
zajednice, rekao je Gauš.

S. Gauš uručio priznanje HVZ-a

brončane plamenice. Zvanje vatrogasac stekli su Domagoj 
Mičetić, Matija Šarić, Dion Gašparović, Doris Ćurčić, Valerija 
Maksimov, Lucija Kučej i Marija Pavičić, a zvanje vatrogasni 
dočasnik Jasmin Đulović, Iva Prelec, Zrinka Trope, Doria Er-
lić, Maja Justinić, Laura Božović i Veronika Maksimov. 

Monografija „120 godina 
vatrogastva na Sušaku“
U sklopu svečane sjed-
nice predstavljena je 
i monografija o 120 
godina vatrogastva na 
Sušaku, autora Luke 
Miškulina. Predstavlja-
jući knjigu, Miškulin je 
istaknuo da mu je glav-
ni motiv bio objediniti 
sve relevantne podat-
ke o DVD-u Sušak. – Ti-
jekom povijesti, naše 
je društvo prolazilo 
kroz razna turbulen-
tna vremena, ali naš 
humanizam je sve iz-
držao. U monografiji 
je naglasak stavljen na 
posljednjih 20 godina, 
budući da to razdoblje dosad nije bilo cjelovito obrađeno. 
Poseban naglasak stavio sam i na naše članove, na ljude, jer 
oni su najveće blago DVD-a Sušak. Zaslužena pozornost po-
svećena je i našem pomlatku, na koji smo osobito ponosni. 
Nadam se da će ova knjiga pobuditi interes javnosti, jer 120 
godina vatrogastva na Sušaku služi na ponos gradu Rijeci i 
cijeloj županiji, rekao je Miškulin.

Društvo velikih pojedinaca
Na svečanoj sjednici prezentirana je i bogata povijest Druš-
tva, uz prisjećanje na ljude koji su tu povijest stvarali. Među 
ostalim, sušački dobrovoljci s posebnim poštovanjem pri-
sjetili su se svog utemeljitelja Vaclava Mayera i prvog pred-
sjednika Hinka Bačića, kao i mnogih drugih ljudi koji su kroz 
povijest vodili Društvo i poticali njegov napredak. Tu svaka-
ko spada i Stjepan Brljak, dugogodišnji predsjednik Društva, 
potom i doživotni počasni predsjednik. Brljak je, naglašeno 
je, ostavio dubok trag u DVD-u Sušak i općenito u vatroga-
stvu Rijeke, Županije i Republike Hrvatske, a za svoja je po-
stignuća dobio mnogobrojna vatrogasna i državna odliko-
vanja.
DVD Sušak danas ima vrlo sposobnu operativnu  jedinicu, 
koja sudjeluje na svim zahtjevnijim intervencijama. Tijekom 
protekla dva desetljeća 10 članova operativne jedinice zavr-
šilo je vatrogasnu  školu i steklo zvanje vatrogasac i vatroga-
sni tehničar. U proteklih 10 godina Društvo je osposobilo i 
56 članica i članova mladeži za zvanje vatrogasna mladež, 29 
članova za zvanje vatrogasac, a za zvanje vatrogasac I. klase 
19 članova. Za zvanje vatrogasni dočasnik obuku je uspješ-
no završilo sedam članova Društva. 

Dodjela brončanih medalja

Najsvečaniji dio sjednice bila je dodjela odlikovanja.Spome-
nicu za 40 godina rada u Društvu dobio je Jovan Mijajlović, 
spomenicu za 30 godina Tihomir Ahel, a za 20 godina Mi-
hael Hat. Za 10 godina spomenice su dobili: Zrinka Trope, 
Tihomir Tondini, Nino Tondini, Iva Prelec, Željko Mavrinac, 
Marko Krmpotić, Tomislav Furlić i Lovro Šarić. Brončanim 
medaljama nagrađeni su: Laura Božović, Helena Brkljača, 
Zrinka Trope, Tihomir Tondini, Nino Tondini, Domagoj Mi-
četić, Veronika Maksimov, Maja Justinić, Nevio Jakovčić, Do-
ria Erlić i Mihael Hat. Matia Manjgotić i Žarko Iličić dobili su 

Dio natjecateljskih ekipa DVD-a Sušak

L. Miškulin, autor monografije

Natjecateljske ekipe – ponos Društva

Dobitnici nagrada

Uoči dodjele nagrada, u školskom dvorištu predstavljene vatrogasne vještine
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Nije uvijek bilo lako biti dobro-
voljni vatrogasac u Čabru. 
Ipak, vatrogasci DVD-a Čabar 

već su 110 godina na usluzi svojim gra-
đanima, a što su sve proživjeli u tom 
razdoblju moglo se čuti na svečanoj 
sjednici, kojom je potkraj kolovoza obi-
lježen taj hvalevrijedan jubilej.

DVD Čabar osnovan je 1909. godine, a 
u Osnivačkom odboru bili su Fran Vi-
dović, Slavko Brovet, Fran Plivelić, Fran 
Knafel, Josip Repinc i Vilim Turk. Vrlo 
brzo Čabrani su u svojim vatrogascima 
prepoznali pouzdane pomagače, pa su 
vatrogasci u narodu bili vrlo cijenjeni, a 
građani su ih podržavali novčanim pri-
lozima ili svojim radom.

 
Na svečanoj sjednici dodije-
ljena u mnogobrojna vatroga-
sna priznanja. Među ostalim, 
priznanje vatrogasni veteran 
dobili su Antun Poje i Antun 
Turk. Brončane vatrogasne 
plamenice dobili su Zoran 
Žurga, Vedran Trope, Dino Bi-
len, Deny Jurišić, Milan Pajnić i 
Ivan Troha, a srebrne Božidar 
Štimac, Branko Kovač, Damir 
Urh i Ivica Troha. Brončanu 
vatrogasnu medalju dobio je Damir Urh, a srebrne su dobili Božidar štimac, 
Ivica Troha i Branko Kovač. Najviša vatrogasna priznanja – zlatnu vatroga-
snu plamenicu primili su Boro Ivanković i Željko Janeš, dok su zlatne vatro-
gasne medalje dobili Ivan Poje, Vjekoslav Knaus i Ratko Naglić.

Stižu bolja 
vremena
Mnogobrojni gosti čestitali su slavljeni-
ku, među njima i Zoran Ožbolt, pred-
sjednik Vatrogasne zajednice Grada Ča-
bra, te čabarski gradonačelnik, Kristijan 
Rajšel, koji je pohvalio rad DVD-a Čabar 
te mu poželio mnogo uspjeha u buduć-
nosti.
Slavko Gauš, predsjednik VZPGŽ-a, ta-
kođer se priključio čestitarima, izrazivši 
uvjerenje da bi za sva dobrovoljna druš-
tva, pa tako i DVD Čabar, uskoro trebala 
doći bolja vremena. 
- Novi Zakon o vatrogastvu, čije stupa-
nje na snagu svi s nestrpljenjem oče-
kujemo, za vatrogasnu je zajednicu 
iznimno važan. Jedna od najvažnijih 
novina je decentralizacija sredstava, a 
riječ je o oko 150 milijuna kuna, koja će 
se iz državnoga proračuna usmjeriti za 

Velika je stvar u tako maloj sredini, kao što je Kupjak, 
kad jedna udruga doživi 90. obljetnicu uspješnoga 
rada, a upravo je to uspjelo kupjanskim vatrogasci-

ma. U povodu tog vrijednog postignuća, potkraj rujna odr-
žana je svečana sjednica Društva, uz velik interes lokalnoga 
stanovništva, kao i kolega iz okruženja, ali i Slovenije i Nje-
mačke.

Kako je tom prilikom naglasio zapovjednik Igor Špoljarić, u 
devet desetljeća postojanja, DVD-u Kupjak nisu baš „cvale 
ruže“. Krenuli su od nule, bez osnovnih sredstava za rad, ali 
su trudom i zalaganjem postupno jačali, brojčano i stručno, 
školovali kadrove, dopunjavali opremu i tehniku. Veliku po-
zornost oduvijek su posvećivali preventivnim ophodnjama 
i nadgledanju svojega područja, te vatrogasnim vježbama. 
Društvo se ponosi i svojim natjecateljskim uspjesima, a po-
sebno onima ženske A ekipe koja je četiri godine zaredom 
(2000.-2004.) bila županijski prvak, te sudjelovala na držav-
nim natjecanjima.

Izazovi budućnosti
DVD Kupjak danas ima 40 članova, od čega 13 operativnih 
vatrogasaca te sedmero djece i mladeži. Kako je istaknuo 
predsjednik Društva,  Nikola Jakovac, izvrsno surađuju s 
društvima iz okruženja, posebno s DVD-om Njivice i DVD-
om San Marino-Novi Vinodolski, na čiju inicijativu već četiri 

110 godina DVD-a Čabar

Predsjednik Ivan Troha ponosan 
na svoje vatrogasce

DVD Čabar najteže je trenutke proživ-
ljavao tijekom Prvog i Drugog svjet-
skog rata, ali je, zahvaljujući entuzi-
jazmu svojih članova, uvijek uspijevao 
„stati na noge“. Prvi vatrogasni dom u 
Čabru je otvoren 1936. godine, a 1969. 
godine otvoren je novi dom, koji je de-
taljnije obnovljen prije 10 godina. Za 
svoj predan rad, čabarski su vatrogas-
ci 1961. godine dobili zlatnu medalju 
za požrtvovnost, 1969. godine uruče-
na im je i zlatna medalja za naročite 
zasluge u unapređenju dobrovoljnog 
vatrogastva, 1973. godine dobili su or-
den zasluga za narod sa srebrnom zvi-
jezdom, a 2009. godine HVZ im je do-
dijelio povelju s likom Mirka Kolarića.
DVD Čabar danas ima 40 članova, od 
toga 15 operativaca. Kao i većina go-
ranskih sredina, suočeni su s iseljava-
njem mladih, što se negativno odra-
žava i na obnavljanje članstva i zbog 
čega su posljednjih nekoliko godina 

Dobitnici najviših vatrogasnih priznanja

Vatrogasna priznanja

S. Gauš

 90. obljetnica DVD-a Kupjak: 
unatoč depopulaciji, vatrogasci 

Kupjaka vjeruju u bolje sutra

Svečani mimohod prethodio svečanoj sjednici

Mnogobrojni uzvanici čestitali DVD-u Čabar U vatrogasnoj vježbi sudjelovale i pripadnice DVD-a Prezid

bez vatrogasne mladeži. Stoga će, re-
čeno je na sjednici, privlačenje mladih 
zaljubljenika u vatrogastvo biti njihov 
glavni cilj u budućem razdoblju.

financiranje dobrovoljnih vatrogasnih 
društava, a ne samo javnih postrojbi, 
kao dosad. To će, sigurni smo, znatno 
popraviti financijsku situaciju u DVD-
ovima i omogućiti im još bolji rad, re-

kao je Gauš.
Obilježavanje 110. obljetnice DVD-a Ča-
bar upotpunjeno je atraktivnom vatro-
gasnom vježbom koju su izveli članovi 

susjednoga DVD-a Prezid, a svečarski 
ugođaj proslave svojim su nastupom 
uveličali i Puhački orkestar Grada Ča-
bra te čabarske mažoretkinje.
     
    

godine sudjeluju u zajedničkim vježbama s njemačkom hu-
manitarnom udrugom vatrogasaca Deutsche Feurewehr-
hilfe. Preko spomenute udruge dobili su i vrijedne donacije 
vatrogasne opreme i alata. – Pred nama su dva velika izazo-
va: prvi je borba protiv depopulacije, a drugi modernizacija 
Društva. Optimisti smo i vjerujemo u naš daljnji uspješan 
rad, rekao je Jakovac.

Svečanim mimohodom uveličana proslava
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Potkraj rujna u Plešcima je obilje-
žena 50. obljetnica uspješnoga 
rada Vatrogasne zajednice Gra-

da Čabra. Pola stoljeća rada i nesebič-
nog zalaganja nije malo, pa su tamoš-
nji vatrogasci s pravom bili ponosni i 
zadovoljni. Njihovu svečanost uveličali 
su gosti iz cijeloga Gorskoga kotara i 
ostalih dijelova županije, kao i mnogi 
prijatelji iz Slovenije.

Predsjednik Zajednice, Zoran Ožbolt, 
zahvalio je svima koji su tijekom pola 
stoljeća sudjelovali u izgradnji vatroga-
stva čabarskoga kraja, što je posebno 
vrijedno kada se zna da na području 

Bolja vremena
Vatrogastvo je za čabarski kraj 
iznimno važna djelatnost. Iako 
na tom području nema javne  
postrojbe, vatrogastvo dobro 
funkcionira, čak i u okolnosti-
ma skromnog financiranja, a 
stižu i bolja vremena. Prema 
riječima čabarskoga gradona-
čelnika, Kristijana Rajšela, dvi-
je okolnosti idu vatrogascima 
u prilog. - Prva je vijest da je 
Grad Čabar odustao od kandi-
diranja za EU sredstva putem 

LAG-ova, a odustao je u korist vatrogasaca kojima je prepu-
stio tu mogućnost. Budući da se radi o 300-400 tisuća kuna 
očekivanih sredstava, vjerujem da će to biti značajan dopri-
nos našim društvima, kao pomoć pri nabavi opreme. Dru-
ga dobra stvar je da HVZ i Vlada RH pripremaju novi Zakon 
o vatrogastvu kojim je, među ostalim, predviđeno da one 
lokalne samouprave koje su o neravnopravnom položaju u 
odnosu na razvijenije krajeve, dobiju dodatna sredstva za 
vatrogastvo iz državnoga proračuna, naglasio je Rajšel.

Počeci DVD-a Škalnica sežu u 1979. godinu, kada je 
Društvo i službeno osnovano, s 32 člana. Prvi pred-
sjednik Društva bio je Vasil Petrovski, a njegov zamje-

nik Emil Simčić. To što su u početku djelovali bez spremišta, 
bez vozila i druge tehnike, dovoljno govori o entuzijazmu 
prvih članova Društva.Prvo vatrogasno vozilo nabavljeno je 
1983., a već 1988. godine Društvo je imalo čak 96 članova. 
Prijelomna godina bila je 1990., kada je Društvo napokon 
dobilo svoj vatrogasni dom, koji je postao središte društve-
noga života cijeloga mjesta. Najteže razdoblje Društvo je 
proživjelo tijekom Domovinskoga rata, ponajprije zbog osi-

Plaketa HVZ-a   
Problem depopulacije istaknuo je i načelnik Općine Ravna 
Gora, Mišel Šćuka, istodobno izrazivši nadu da će svi zajed-
no smoći snage i zaustaviti, ili barem ublažiti, te negativne 
trendove. Također je istaknuo važnu ulogu vatrogasaca pri-
likom velikih snjegova koji svake godine stvaraju probleme 
Goranima, te pohvalio njihov rad.
U ime HVZ-a i VZPGŽ-a, čestitke slavljenicima uputio je Mla-
den Šćulac, naglasivši da njihov rad treba dodatno cijeniti, 
zbog teških uvjeta u kojima djeluju. U znak priznanja, Šćulac 

Pola stoljeća Vatrogasne 
zajednice Grada Čabra

Priznaje Gasilske zveze Slovenije

Grada Čabra nema javne vatrogasne 
postrojbe.
Čestitke slavljenicima uputili su mnogi 
gosti, među njima i Janko Cerkvenik, 
predsjednik Gasilske zveze Slovenije. 
- Veselim se vašem uspjehu u posljed-

Bratimljenje DVD-a Prezid 
i DVD-a Kolan

Vatrogasci Škalnice već 
40 godina u službi svojih 

sugrađana 
Prema popisu stanovništva iz 2011. godine, Škalnica je imala svega 223 stanovnika. 
Stoga činjenica da je jedno dobrovoljno vatrogasno društvo u tako malobrojnoj zajed-
nici uspjelo opstati i uspješno raditi  punih 40 godina, zaslužuje svaku pohvalu.

K. Rajšel

M. Badurina i S. Žagar najavili još bolju suradnju
 

je predsjedniku Društva uručio plaketu HVZ-a.
Čestitkama se pridružio i Dražen Krepenc, zapovjednik Va-
trogasne zajednice Ravna Gora, zahvalivši kupjanskim va-
trogascima  na svemu što čine za sigurnost svojih sugrađa-
na, a riječi hvale i čestitke uputili su im i mnogi drugi uvaženi 
gosti.
Na svečanoj sjednici vjerni članovi DVD-a Kupjak dobili su 
zaslužena priznanja, od najmlađega, osmogodišnjeg Borne 
Kordiša, do najstarijega, Branka Grgurića, kojemu je dodije-
ljena spomenica za čak 60 godina članstva u Društvu. 

Na proslavi 50. obljetnice potpisana je povelje o prijateljstvu 
DVD-a Prezid i DVD-a Kolan, a potpisali su je predsjednici 
Slavko Žagar i Miljenko Badurina. Obojica su istaknuli zado-
voljstvo formaliziranjem njihove i dotad uspješne suradnje, 
te izrazili nadu da će ta suradnja biti na obostranu korist. 
Kako su najavili, uskoro se očekuje bratimljenje i lokalnih 
samouprava iz kojih dolaze, tj. Grada Čabra i Općine Kolan.

panja članstva. Od 2000. godine, DVD Škalnica je u kontinui-
ranom rastu, zahvaljujući ponajprije novom vodstvu na čelu 
s predsjednikom Dušanom Korićem, koji tu funkciju obnaša 
već 19 godina. 

Škalnički vatrogasci danas su pouzdan partner profesional-
nim postrojbama Primorsko-goranske županije, sudjeluju u 
svim zahtjevnijim intervencijama, a posljednji put svoju su 
spremnost i profesionalnost pokazali prilikom iznenadne 
poplave u susjednoj Klani, 2017. godine, kada su zajedno 
s klanjskim vatrogascima danonoćno radili na normalizaciji 

njih 50 godina, za koji ste svi vi zaslužni, 
baš kao i vaši prethodnici. Posebno me 
veseli naša duga i dobra suradnja ko-
jom smo pokazali da za nas vatrogasce 
granice nisu prepreka. Na razini drža-
ve naši su odnosi također vrlo dobri. 
Veseli me što u dvorani vidim i mlade 
vatrogasce jer oni su naša budućnost. 
Nadam se da će se naše prijateljstvo 
i dalje razvijati te da ćemo zajednički 
sudjelovati u prijavama za povlačenje 
EU sredstava, kako bismo unaprijedili 
standard i opremljenost naših vatroga-
snih postrojbi, naglasio je Cerkvenik te 
predsjedniku Ožboltu predao plaketu 
Gasilske zveze Slovenije.

Sjednica u svečarskome tonu Zasluženo priznanje HVZ-a
Borna Kordiš, najmlađi 
član DVD-a Kupjak

Čabarski vatrogasci – ponos svojega kraja

Vatrogasni dom – ponos škalničkih vatrogasaca

Svečana sjednica DVD-a Škalnica
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Potpora vatrogasnih 
čelnika

Članovi DVD-a Škrljevo i njihovi sumještani zauvijek 
će pamtiti proslava 40. obljetnice Društva, održane 
potkraj studenog. Razlog je više nego dobar. Na-

kon 20 godina čekanja, počeli su građevinski radovi na 
izgradnji njihovog novog vatrogasnog doma.

Dom se gradi na ulazu u Industrijsku zonu Bakar, na če-
stici površine 4648 m², s pristupnom cestom duljine 85 
m. Vatrogasni dom imat će površinu od 910 m² i sve po-
trebne sadržaje: skladište, garažu, radionice, tehničke 
prostorije, uredske prostorije, spavaonice. Izgradit će 
se  i pješačko-kolna površina, kao i pristupni trg koji će 
se hortikulturalno urediti i opremiti klupama i koševima 
za otpatke. Prema projektu, predviđeno je i uređenje 
prostora za pranje vatrogasnih vozila, joga za boćanje te 
parkirališta s 15-ak parkirnih mjesta. Ukupna cijena pro-
jekta iznosi 11.486.000,00 kn (s PDV-om), a sredstva su 
u cijelosti osigurana u proračunu Grada Bakra. Zahtjevni 
građevinski radovi povjereni su tvrtki Novotehna d.d., a 
rok za dovršetak radova i opremanje doma je 10 mjeseci.

Prvi vatrogasni dom 
nakon 40 godina

Babić: Presretni smo
- Naša osnovna zadaća je provođenje 
protupožarne zaštite na području grada 
Bakra, a i šire zajednice. Novim domom 
riješit će se gorući problem našeg druš-
tva, a to je garažni prostor za naša tri 
vozila. Novim domom i naš rad podići će 
se na višu razinu. Zahvaljujemo Gradu 
Bakru i gradonačelniku Klariću što nas 
podupiru i što su prepoznali koliko je 
novi vatrogasni dom potreban i važan 
DVD-u Škrljevo, kao stožernom vatro-
gasnom društvu Grada Bakra. Presretni 
smo i jedva čekamo useljenje, istaknuo je Milan Babić, predsjed-
nik DVD-a Škrljevo.

I Darko Pavletić, predsjednik Vatrogasne zajednice Grada 
Bakra, istaknuo je da će novi vatrogasni dom pozitivno utje-
cati na rad DVD-a Škrljevo. - Ovaj dom je od kapitalne važ-
nosti za vatrogastvo cijele županije, jer se nalazi na ulazu u 
jednu od najjačih industrijskih zona u Hrvatskoj. Na idealnoj 
je poziciji i za brze intervencije na požarima otvorenog tipa. 
Naši kolege iz Škrljeva ubuduće će biti brži i učinkovitiji. Po-
red toga, novi dom pridonijet će i razvoju društvenog života 
Škrljeva. Istodobno, novi dom je za vatrogasce Škrljeva i ve-
lika  odgovornost,  jer očekujemo da će im to biti poticaj za 
daljnje omasovljavanje društva, naglasio je Pavletić. 

Vrlo aktivno društvo
Nakon pola-
ganja kamena 
temeljca, odr-
žana je sveča-
na sjednica, na 
kojoj se pred-
sjednik Druš-
tva, Mladen 
Babić, osvrnuo 
na rad i aktivnosti Društva. – Proslava 40. obljetnice prigoda 
je da se zahvalimo svima koji su dosad radili za naše druš-
tvo, a takvih je mnogo. Ante Milković i Rafael Cuculić bili 
su inicijatori osnivanja našeg DVD-a. Andrija Paravić bio je 
naš prvi predsjednik. Sjetimo se i onih koji više nisu među 
nama, a to su Boris Matovina, Mate Sertić, Ljubo Lumbar, 
Ivan Patafta, Nikola Babić i Vitomir Pavešić. U našoj 40-go-
dišnjoj povijesti možemo se podičiti brojnim postignućima: 
sudjelovali smo u mnogim zahtjevnim intervencijama, kon-
tinuirano pružamo potporu ostalim udrugama na našem 
području, redovito sudjelujemo na vatrogasnim natjecanji-
ma. Posebno smo ponosni na rad s djecom i mladeži te na 
izobrazbu naših vatrogasnih kadrova, a riješili smo i pitanje 
voznoga parka, te danas posjedujemo tri vatrogasna vozila, 
potpuno opremljena. Ostvarujemo dobru suradnju s va-
trogasnim društvima diljem zemlje. Za svoj rad dobili smo 
mnoga priznanja, pa tako i godišnju nagradu Grada Bakra, 
u povodu 30. obljetnice Društva. Priznanje nam je odao i 
Stjepan Mesić, koji je, tada u funkciji predsjednika države, 
posjetio naše društvo i potpisivanjem pristupnice postao 
naš član, rekao je Babić te istaknuo zadovoljstvo činjenicom 
da DVD Škrljevo danas ima 75 odraslih članova te nekoliko 
ekipa djece i mladeži, a upravo su ti najmlađi članovi zalog 
budućnosti DVD-a Škrljevo, zaključio je Babić. 

Na svečanoj sjednici, održanoj potkraj listopada, vodeći ljudi 
VZPGŽ-a čestitali su slavljeniku na postignutim uspjesima. 
Čestitke su uputili predsjednik VZPGŽ-a Slavko Gauš, župa-
nijski vatrogasni zapovjednik Mladen Šćulac, zapovjednik 
JVP-a Grada Rijeke Hinko Mance, te njegov zamjenik Dario 
Gauš. Svi su bili jedinstveni u ocjeni da je iza DVD-a Škalnica 
40 godina hvalevrijednog, društveno korisnog rada. - Zahva-
ljujem svim članovima DVD-a Škalnica koji predano i s puno 
ljubavi rade za dobrobit svoje zajednice. Posebno zahvalju-
jem operativnim članovima na koje uvijek možemo računati, 
rekao je Šćulac.
Čestitkama se pridružila i načelnica Općine Klana, Željka 
Šarčević Grgić, istaknuvši da su škalnički vatrogasci svojim 
dosadašnjim radom potvrdili tezu da vatrogastvo nije samo 
posao, već i životni poziv.

Priznanja članovima 
Društva

Na svečanosti su uručene spomenice za 10, 20, 30 i 40 go-
dina rada u Društvu. Spomenicu vatrogasni veteran dobili 
su Marino Bučić, Dušan Korić, Vinko Simčić, Beanko Simčić 
i Boris Sanković. Brončane medalje uručene su Igoru Sim-
čiću i Dorijanu Valenčiću, a brončane plamenice Mladenu 
Simčiću, Slobodanu Dudukoviću i Nedjeljku  Dušaniću. Sre-
brnu medalju dobili su Marino Bučić, Komen Dragan i David 
Simčić, a srebrnu plamenicu Darko Simčić, Klaudio Simčić i 
Saša Valenčić. Titulu počasnog vatrogasnog časnika dobio je 
Anton Simčić. U povodu vrijednog jubileja i Općina Klana do-
dijelila je DVD-u Škalnica općinsko priznanje, i to za doprinos 
razvoju vatrogastva.

 

Nagrađeni članovi DVD-a Škalnica

Proslava 40. obljetnice DVD-a Škrljevo uz najljepši 
dar – kamen temeljac za novi vatrogasni dom

Vatrogasni dom gradi se na ulazu u In-
dustrijsku zonu Bakar. Investicija je vri-
jedna 11,5 milijuna kuna, a sredstva je 
u cijelosti osigurao Grad Bakar. Izvođač 
radova je tvrtka Novotehna d.d., koja bi 
cijeli posao trebala dovršiti do kraja slje-
deće godine.

životnih uvjeta u tom naselju. Posebno veseli izgledna bu-
dućnost škalničkoga vatrogastva, budući da DVD Škalnica u 
svojim redovima ima velik broj djece i mladeži.

T. Klarić,  
gradonačelnik Grada Bakra

Vatrogasni dom DVD-a Škrljevo 
prvi je vatrogasni dom koji se na 
području grada Bakra gradi nakon 
40 godina. Stoga ne čudi da su pri 
polaganju kamena temeljca, svi 
okupljeni bili ushićeni i radosni, a 
zadovoljstvo nije krio ni bakarski 
gradonačelnik, Tomislav Klarić. 
- Vatrogasni dom za škrljevske va-
trogasce predstavlja ostvarenje 
jednog dugo sanjanog sna. Još 
davno smo našim Škrljevčanima 
obećali taj projekt, ali se on nepla-
nirano otegnuo, ponajprije zbog rješavanja imovinsko-prav-
nih odnosa. Iako su radovi tek započeli, za mene je u trenut-
ku potpisivanja ugovora s izvođačem ta priča na neki način 
bila završena. Obećanje smo ispunili, a sada samo moramo 
pričekati kraj građevinskih radova, kada ćemo DVD-u Škr-
ljevo i formalno predati ključeve novog doma. Zahvaljujem 
svima koji su pomogli da ovaj projekt napokon zaživi, mojim 
suradnicima, djelatnicima gradske uprave, čelnicima Indu-
strijske zone, a najviše vatrogascima, na strpljenju i vjeri u 
uspjeh, rekao je Klarić.
Na području grada Bakra djeluju četiri DVD-a: Bakar, Zlobin, 
Škrljevo i Hreljin. Zahvaljujući ovoj investiciji, svi će imati rije-

šeno „stambeno“ pitanje, osim DVD-a Hreljin. No, i za to je 
društvo Klarić dao ohrabrujuće vijesti. - Za vatrogasni dom 
na Hreljinu imamo gotovu projektnu dokumentaciju, a iz-
gradili smo i pristupnu cestu. No, s obzirom na velik broj 
investicija koje se trenutačno realiziraju na području naše 
lokalne samouprave, projekt vatrogasnog doma za DVD 
Hreljin realizirat ćemo najvjerojatnije u sljedećem manda-
tu, najavio je Klarić.

M. Šćulac
Dobra suradnja DVD-a Škalnica i Općine 
Klana: D. Korić i Ž. Šarčević Grgić

Simbolično polaganje kamena temeljca

Prvi obrisi novog vatrogasnog doma već se naziru

Mnogobrojni uzvanici uveličali svečanost

M. Babić, predsjednik 
DVD-a Škrljevo

Skupština u Domu kulture
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Piše: Slavko Suzić

Pogibija dvojice  riječkih 
vatrogasaca na ratnom brodu 
Kiebitz, današnjem Galebu

U studenom je navršeno 75 godina od kako su riječki vatrogasci, Mario Zele i  Uff An-
gelo Fuzini, stradali prilikom gašenja požara na ratnom brodu Kiebitz, u riječkoj luci. 
Njihova tragedija i danas fascinira, a interes javnosti još i više pobuđuje intrigantna 
povijest broda na kojem su stradali.

Gvido Rovtar, kao mladi šesnaestogodišnjak, radio je 
u tvornici torpeda u Rijeci (Fiume) kao naučnik, te 
pohađao Industrijsku školu  u Via Santa Entrata, za 

majstora mehaničara. Godine 1943., nakon kontinuiranog 
američkog bombardiranja  riječkih industrijskih postrojenja, 
tvornica torpeda, poput ostalih, prestala je raditi. Guido je 
ostao bez posla, pa se za novi posao obratio časniku Uffu 
Angelu Fusiniu, zapovjedniku radionice 21. korpusa riječkih 
vatrogasaca. No, budući da su  talijanski vatrogasci bili pod 
vojnim ustrojem, tamo se nije mogao zaposliti. Ipak, pri-
mljen je kao pomoćnik u radionici, bez plaće, ali s pravom 
prehranjivanja u vatrogasnoj kantini i pravom na sljedova-
nje cigareta, koje su imali ostali vatrogasci. 

U lipnju 1943. godine raspisan je natječaj za zapošljavanje 
32 vatrogasca volontera. Guido se prijavio na natječaj, za-
vršio tromjesečnu školu za vatrogasca volontera i položio 
stručni ispit. Od tada je proživljavao sve ratne tragedije koje 
su zadesile Riječane, prije svega neprekidno bombardiranje 
grada. Vidio je mnogo žrtava, ali i spasio mnoge ranjene ci-
vile i vojnike... 

Riječki korpus 1943. primio 32 volontera

Brod je gađan svim raspoloživim sredstvima, iz nekoliko 
aviona. U jednom trenutku avionska bomba pogodila je 
brod, pa je u nadgrađu odmah buknuo snažan požar. Za-
povjednik broda posadi je naredio gašenje. No, budući da 
su i dalje bili pod paljbom, to im nije uspjelo pa je zatražena 
pomoć vatrogasaca. 
Po zapovjedi, na intervenciju su krenule dvije ekipe 21. ri-
ječkog talijanskog korpusa, jedna iz Vatrogasne vojarne 
Centar, a druga iz zavoda Brancheta. U gašenju požara bilo 
je angažirano gotovo cijelo osoblje riječkoga vatrogasnog 
korpusa, ukupno 20 vatrogasaca s nekoliko vatrogasnih ka-
miona, pod zapovjedništvom Stefana Štroliga. Na traženje 
njemačkoga  vojnog zapovjedništva, trebalo je odmah in-
tervenirati, ne čekajući prekid alarma za opasnost, kao što 
je to obično bio slučaj u sličnim okolnostima. U vatrogasnoj 
vojarni ostali su samo šef radionice Uff Angelo Fuzini i po-
moćni mehaničar Guido Rovtar. 

U ratnom vihoru najgori mu je dan bio 5. studenog 1944. 
godine, kada su američki avioni, treći dan zaredom, napali 
riječku luku. Budući da su u prethodna dva dana već poto-
pili nekoliko brodova, trećega dana cilj im je bio njemački 
ratni brod, minopolagač Kiebitz (ex Ramb III), s kojega im je 
dotad pružan žestok otpor. Bio je to talijanski brod koji su 
Nijemci otuđili, a nalazio se na vezu, pun streljiva. 

Žestok zračni napad na 
Kiebitz

Kiebitz u plamenu, uz njega vatrogasni čamac Fiumara

Profesionalni vatrogasci 21. korpusa (1941.)

Ante Milković – dobitnik 
najvišeg vatrogasnog 
priznanja

Pohvale vatrogasnih 
čelnika
Svi okupljeni čestitali su slav-
ljeniku, i na projektu novog 
doma, i na vrijednoj obljetni-
ci. Učinio je to i Slavko Gauš, 
predsjednik VZPGŽ-a. - Vese-
limo se vašem novom domu. 
Bit će to jedan od ljepših va-
trogasnih objekata u našoj žu-
paniji, a kada bude u funkciji, 
sasvim sigurno, pridonijet će 
napretku županijskog vatro-
gastva u cjelini. Razvijanje va-
trogasne infrastrukture vrlo je 
važno i zato zahvaljujem gra-
donačelniku na velikoj potpori 
vatrogascima Škrljeva i županije, rekao je Gauš. 
Hinko Mance, zapovjednik JVP-a Grada Rijeke, posebno je 
pohvalio doprinos škrljevskih vatrogasaca u operativnom 
djelovanju te Anti Milkoviću, članu DVD-a Škrljevo i dugo-
godišnjem djelatniku JVP-a Grada Rijeke, dodijelio posebnu 
spomenicu, u ime svoje postrojbe. 
U ime Primorsko-goranske županije, čestitkama se pridružio 
i Damir Malenica. - Suvremeni način života sve nas, a osobi-
to vatrogasce, stavlja pred sve veće izazove. Sve smo izlože-
niji raznim rizicima, prirodnim katastrofama, elementarnim 
nepogodama. Zato je važno da vatrogasna struka jača, u 
svakom pogledu, pa i brojčano. Trenutačno u našoj županiji 
ima 1200 vatrogasaca, a ako vas bude i više, podići ćemo ra-
zinu sigurnosti i bolje odgovarati na sve ugroze, napomenuo 
je Malenica.

Svečano i dostojanstveno bilo je u Bakru 30. kolovoza, 
kada su vatrogasci Grada Bakra i okolnih područja tra-
dicionalno odali počast žrtvama kornatske tragedije, 

ali i svim ostalim vatrogascima, stradalima tijekom interven-
cija.

Sjećanje na poginule kornatske junake održano je uz spo-
menik „Srce kornatsko“, na koji su položeni vijenci i zapalje-
ne svijeće. U prigodnom govoru, Darko Pavletić, predsjednik 
Vatrogasne zajednice Grada Bakra, podsjetio je na junaštvo i 

U Bakru obilježena 12. 
obljetnica kornatske tragedije

žrtvu vatrogasaca koji su  tog kobnog dana bili na požarištu, 
te naglasio da nikada ne smiju biti zaboravljeni.
Na 12. obljetnicu strašne tragedije, jedne od najvećih u mir-
nodopskoj povijesti Republike Hrvatske, u kojoj je život izgu-
bilo 12 vatrogasaca, u Bakru je, tradicionalno, služene i sve-
ta misa koju je predvodio bakarski župnik, vlč. Nikica Jurić.
Nakon polaganja vijenaca, duž bakarske rive zapaljeni su 
krjesovi, njih čak 250, u čast svih poginulih i preminulih va-
trogasaca.

Dobitnici najviših vatrogasnih priznanja

Na svečanoj sjednici dodijeljena su brojna vatrogasna prizna-
nja i odlikovanja, među ostalim i spomenica za 10, 20, 30, i 40 
godina aktivnosti u Društvu. Brončane vatrogasne medalje do-
bili su: Milica Gaica, Jure Đaković, Mihaela Mišić, Sandra Picco, 
Marin Malvić, Zlatko Blažević, Marina Mičetić, Lucija Sablić i Sil-
via Babić. Brončane vatrogasne plamenice primili su: Nevenka 
Cuculić, Mateo Mičetić, Goran Ljuba, Ivan Beljan, Goran Mičetić, 
Žarko Božić, Marko Maškarin, Oliver Marohnić, Marin Golubović, 
Ervin Milković i Tomislav Dragičević. Čeda Cucućić, Ljubinka Ma-
vrinac i Vladimira Delić-Matovina nagrađene su srebrnim vatro-
gasnim medaljama, dok su srebrne vatrogasne plamenice dobili 
Vedran Tomić, Tomislav Vraneković, Filip Sablić, Bruno Cuculić, 
Dražen Vičević, Saša Vučinić i Tomislav Stipančić. Zlatne vatro-
gasne medalje uručene su Perici Matovini i Zoranu Blaževiću, a 
zlatne vatrogasne plamenice Ivici Gladu i Igoru Vukoviću. Odli-
kovanje za posebne zasluge dobio je Mladen Babić, predsjednik 
DVD-a Škrljevo. Naposljetku, najviše vatrogasno priznaje, pove-
lju i plaketu s likom Đure Deželića, dobio je Ante Milković, za 
svoj dugogodišnji predan rad u vatrogasnoj zajednici.

S. Gauš, predsjednik VZPGŽ-a

U čast stradalih vatrogasaca zapaljeno 250 krjesovaSpomenik „Srce kornatsko“, jedinstven u Hrvatskoj
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Na intervenciju i pod 
prijetnjom oružjem
Dok je zračni napad još trajao, kao i borba vatrogasaca s 
plamenom stihijom na brodu, u krug vatrogasne vojarne 
uletio je njemački osobni automobil, na kojem je bio postav-
ljen mitraljez. U automobilu su bila dva njemačka vojnika. 
Pregledavajući prostor vojarne, Nijemci su u garaži ugledali 
kamion Fiat 520, opremljen za manje intervencije. Prijeteći 
oružjem, prisili su šefa Fuzinija i mehaničara Rovtara da  tim 
vozilom i oni krenu na intervenciju. Bez pogovora, oni su to 
i učinili, te uz pratnju njemačkih vojnika ubrzo stigli u riječku 
luku. 
Prizor koji ih je dočekao bio je zastrašujući; s lijeve strane 
pristaništa „molo Genova“ bio je goreći brod, a s desne lučka 
skladišta, pored kojih su zaustavili kamioncin. Još je bio dan, 
pa se dobro vidjelo kako iz svih otvora na brodu izlaze visoki 
plameni jezici i gusti dim. Taj nemili prizor bio je „začinjen“ 
mitraljeskim rafalima iz aviona i paljbom protuavionskog 
oružja s broda. Njemački vojnici počeli su napuštati brod. 
U tom trenutku čula se još jedna eksplozija i brod se ponovo 
snažno zatresao. Vatrogasni zapovjednik odlučio je da se va-
trogasci pritaje u brodu, dok se njemačka posada ne udalji 
od broda jer se bojao da njemački vojnici iz osvete ne počnu 
pucati po njima. Desetak minuta kasnije, dao je zapovijed 
da se napusti brod, koji se tada počeo naginjati prema oba-
li. Dok su vatrogasci žurno napuštali brod, Guido je zapazio 
nisko leteći avion, koji je nadirao s morske strane. Vidio je i 
dva projektila koje lete prema njima.

Vatrogasci u paklu borbenih 
djelovanja  

„Ranjeni“ brod naslonio se na pristanište

Dolaskom na mjesto intervencije, vatrogasna tehnika po-
stavljena je između dva skladišta, tako da je bila dobro za-
štićena od avionskih napada. Međutim, Nijemci su odmah 
zatražili gašenje, čak i pod prijetnjom oružja. Glavna navala 
izvršena je s vatrogasnog kamiona Alfa Romeo, koji je posje-
dovao vrlo snažnu pumpu za gašenje, te osim vode imao i  
pjenu, što je za ono vrijeme bila vrhunska tehnika. Pumpa-
lo se i more te koristilo za gašenje. Iz broda je sukljao crni 
dim, pa su se vatrogasci opremali i aparatima za disanje na 
komprimirani kisik. S morske strane do broda je doplovio 
vatrogasni čamac, motobarka Fiumara, koja je posjedova-
la snažan dizelski motor od 200 KS i pumpu od 3000 l/min 
vode, s topom za vodu. Na plovilu je bilo šestero iskusnih 
vatrogasaca. 
Njemački brod je bio jako oštećen. Vladao je kaos. Meci su 
letjeli na sve strane, a bombice koje su letjele kao rakete, 
gonjene zrakom, sjekle su jarbole broda, kao kosa travu. Na 
brodu je bilo i mrtvih vojnika. 
Gasilo se vodom i pjenom. Njemački SS vojnici oružjem su 
tjerali vatrogasce u utrobu broda, u kojoj je vladala straho-
vita vrućina, a zbog velikih količina dima ništa se nije vidjelo. 
Vatrogasci su često morali mijenjati vatrogasne cijevi, koje 
su bušili avionski meci ili su pak pregarale od užarene brod-
ske oplate.
Vatrogasci su uspjeli zaustaviti širenje požara prema stro-
jarnici i prema zapovjednom mostu, a u tome im je uvelike 
pomogao mlaz s vatrogasnog čamca, kojim se hladilo nad-
građe i oplata broda, a kroz sve dostupne otvore voda se 
ubacivala i u utrobu broda. Vatrogasci su znali da se nalaze 
na naoružanom ratnom brodu i silno su se bojali eksplozi-
je, odnosno da neka avionska bomba ili požar ne dođu do 
skladišta municije ili da neki njemački vojnik ne izgubi živce 
i ne počne pucati po vatrogascima. Brod se počeo naginjati 
od obale. 

Napad nije jenjavao. U jednom trenutku avionska bomba 
pogodila je  gornju palubu i probila glavnu palubu, a brod se 
snažno zatresao. Požar se opet počeo širiti. Među njemač-
kim vojnicima nastupila je panika, a bilo je i nekoliko ranje-
nih ljudi. Vatrogasci su počeli izlaziti iz utrobe broda, koja ih 
je dotad štitila od eksplozija i metaka. Vidjeli su komandanta 
broda kako pokušava smiriti kaotičnu situaciju i čuli kako iz-
daje zapovijed da se brod  mora potopiti i napustiti. 

Nakon potonuća, iz mora izvirivalo samo nadgrađe broda

Vremeplov

Pogibija Marija Zelea
Guido je vičući upozorio Fusinia na opasnost, te su obojica 
istovremeno iskočili iz automobila, u kojem su tek pristigli 
na mjesto intervencije. Guido se sjurio niz stepenice lučkoga 
skladišta. Prije negoli je stigao do podruma, na zidu skladi-
šta došlo je do probojne eksplozije, uslijed čega se glavni 
nosivi zid urušio prema podrumu. Nakon početnog gubitka 
svijesti, Guido se pribrao i oslobodio iz ruševina. Popeo se 
stubama i na mjestu eksplozije ugledao golemu hrpu uruše-
nog materijala. Nastavio se probijati te naletio na unesreće-
nu osobu, koja je još pokazivala znakove života. Brzo je po-
zvao u pomoć druge vatrogasce, koji su u ranjenom čovjeku 
prepoznali kolegu vatrogasca,  dočasnika Marija Zelea. Iako 
je odmah prevezen u riječku bolnicu, nekoliko sati kasnije 
je umro. 
Za vatrogasce nije bilo predaha. Sve ranjene i stradale ukr-
cavali su u vatrogasni kamion FIAT 626. Ranjene su odvozili 
u bolnicu, a mrtve na groblje Kozala. Mrtvi njemački vojnici 
bili su uredno poslagani po podu, kao u stroju, a za njih su 
se brinuli njihovi vojnici.
U međuvremenu je pakao završio. Brod Kiebitz je polako 
tonuo i gotovo pun vode legao na plitko dno luke. Požar se 
ugasio, a iz mora je izvirivalo samo nadgrađe broda. 
Vatrogasni čamac se vještim manevrom neoštećen izvukao 
s poprišta, a vatrogasci su se kasno u noći vratili u vatroga-
snu vojarnu, gdje je obavljena prozivka. Nedostajao je Ange-
lo Fusini. Guido je ispričao što se dogodilo. 

Angelo Fusini – druga 
vatrogasna žrtva
Vatrogasci su odmah krenuli natrag u luku, na mjesto gdje 
su Fusini i Guido ostavili vozilo. Počeli su razgrtati veliku ko-
ličinu srušenog građevinskog materijala, sve dok nisu došli 
do zatrpanog automobila. Fusinijevo tijelo pronašli su ispod  
savijene šasije kamiona. Guido je shvatio da je jedan od dva 
projektila koje je vidio pogodio lučko skladište te smrtno 
ranio Maria Zelea, dok je drugi avionski projektil očigledno 
pogodio kamion, koji je uslijed eksplozije poskočio i pao na 
Angela Fusinia. Građevinski materijal s urušenog skladišta 
potom ga je zatrpao.

Imena dvojice riječkih vatrogasaca, Uffa Angela Fusinia i 
Maria Zelea, upisana su, uz ostale poginule vatrogasce, na 
spomen ploči koja se nalazi na ulazu u krug  Javne vatroga-
sne postrojbe Grada Rijeke.

Od ratnog broda do muzeja

Nakon oslobođenja, počinje čišćenje olupina s morskog 
dna. Godine 1947. na red je došlo i vađenje broda Kiebitz, 
koji se nalazio na dubini od 22 metra.  Početkom 1948. 
godine brod je napokon izvađen, djelomično rastavljen te 
rekonstruiran u pulskom brodogradilištu. Godine 1949. 
potpuno je obnovljen, moderno i luksuzno opremljen, te 
predan Jugoslavenskoj ratnoj mornarici na korištenje, kao 
školski brod i ploveća rezidencija predsjednika SFRJ, Josipa 
Broza Tita. Brod je dobio i novo ime – Galeb. Na brodu su 
obučavani mnogi naraštaji mornara. Brod je često odlazio 
na misije mira te imao važnu ulogu u stvaranju pokreta ne-
svrstanih. Na brod su često dolazili mnogi uglednici iz poli-
tičkoga života, ali i svjetskoga jet seta.
U Domovinskom ratu Galeb uglavnom nije sudjelovao u rat-
nim operacijama. Ipak, u jesen 1991. godine bio je stožerni 
brod  Jugoslavenske ratne mornarice. Prilikom vođenja jed-
ne operacije, nalazio se u šibenskom akvatoriju.  Brodskom 
radio vezom  probijena je radio veza Zbora narodne garde, 
te su na brodu čuli razgovor hrvatskih branitelja, koji su re-
kli da je Galeb postao neprijateljski zapovjedni brod, a spo-
menuli su i njegov položaj. Bojeći se da ne budu napadnuti 
dalekometnim topovima sa Žirja, oficiri JRM-a prekrcavaju 
se na ratnu brod Vis, kao novi zapovjedni brod. Istodobno, 
Galeb je upućen u sjeverni Jadran te je jednu noć bio vezan 
i u riječkoj luci, a sljedeće jutro otplovio je za Pulu. Tamo su 
se s broda iskrcali hrvatski ročnici po koje su došli rodite-
lji. Posada Galeba nadopunjena je novim članovima, nakon 
čega je brod otplovio u Kopar, po oficire JNA koji su službo-
vali u Sloveniji te ih, zajedno s njihovim obiteljima, prevezao 
u Boku Kotorsku. Tu ostaje vezan do kraja devedesetih go-
dina prošloga stoljeća, kada ga je kupio grčki brodovlasnik, 
s namjerom da brod pretvori u luksuznu jahtu za bogatu kli-
jentelu. Brod Galeb je otegljen u Remontno brodogradilište 
Viktor Lenac. Zbog nedostataka novaca i spleta okolnosti, 
brod je dugo ležao na vezu i pomalo trunuo. 
Nekadašnju Titovu ploveću rezidenciju potom je kupio Grad 
Rijeka, koji Galeba namjerava detaljno urediti i pretvoriti u 
brod-muzej. Sav posao trebao bi biti dovršen do kraja slje-
deće godine.

U zračnom napadu na riječku luku tog je dana poginulo oko 
125 ljudi. Šest vatrogasaca je ranjeno. 

Guido Rovtar rođen je u 
Rijeci (Fiume). Od 1943. 
do 1945. godine bio je 
vatrogasac volonter u 
riječkom talijanskom 
vatrogasnom 21. korpu-
su. Potkraj rata postao 
je  profesionalni vatro-
gasac u istom korpusu, 
a nakon rata odlazi u Italiju te postaje vatrogasac u Veneciji, 
a zatim u Padovi. Službovao je i u mnogim drugim talijanskim 
mjestima, kao dočasnik. Bio je jedan od prvih vatrogasnih  
ronilaca i instruktora ronjenja u Italiji. Koordinirao je vatroga-
snom akcijom prilikom poplave u provinciji Biella, 1968. godi-
ne. U toj je provinciji bio član glavnog vatrogasnog odreda sve 
do umirovljenja, 1980. godine. Predsjednik Republike Italije 
odlikovao ga je „križem dobročinstva“, a dobio je i odlikovanje 
„Vitez uvijek na talijanskom odru“.  

Guido Rovtar (1925.-2010.)

Galeb: ružno pače uskoro bi trebalo postati bijeli labud
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Blaževići su se vatrogastvom zarazili prije 56 godina, 
točnije 1963. godine, kada se Dane Blažević, prvi iz 
obitelji, zaposlio kao vatrogasac u zagrebačkoj jav-

noj vatrogasnoj postrojbi, u Savskoj. Četiri godine radio je 
Dane u toj postrojbi, a nakon nekoliko godina provedenih u 
Njemačkoj, gdje je upoznao i svoju buduću suprugu, 1972. 
godine vratio se u Hrvatsku, u Rijeku, i odmah zaposlio u 
tamošnjoj javnoj postrojbi. Iz te postrojbe otišao je u zaslu-
ženu mirovinu, 1996. godine.

Tradiciju vatrogastva nastavio je njegov sin Sanjin, koji mu 
se u JVP-u Grada Rijeke pridružio 1993. godine. Prisjećajući 
se svojih vatrogasnih početaka, Sanjin navodi da su se oni 
dogodili mnogo prije te 1993. godine. – Zahvaljujući ocu, ja 
sam bio vezan s riječkom postrojbom zbilja od malih nogu. 
Kao klinac sam često dolazio u postrojbu, bio sam ovdje k’o 
doma. Godine 1993., nakon odsluženja vojnoga roka, s 19 
godina sam se i zaposlio u JVP-u. Istodobno sam završio va-
trogasnu školu, a 2004. godine, nakon studija, stekao sam 
zvanje diplomiranoga inženjera sigurnosti, smjer zaštite od 
požara, navodi Sanjin koji je u JVP-u Grada Rijeke već punih 
26 godina. Tijekom tog razdoblja prošao je sve faze profe-
sionalnoga razvoja i napredovanja, od vatrogasca priprav-
nika, preko vatrogasca, vođe grupe, vođe smjene, a 2009. 
postao je pomoćnik zapovjednika JVP-a za operativne po-
slove. Tu funkciju obnaša i danas. Uz to, Sanjin je i iskusni 
instruktor za tehnička spašavanja (spašavanje iz dubina i s 
visina, spašavanje u prometnim nesrećama, spašavanje u 
ruševinama, gašenje požara u zatvorenom prostoru), a član 
je i županijske desantno-intervencijske postrojbe.
Sanjin je u međuvremenu zasnovao i obitelj, a svi članovi 
njegove obitelji, bez iznimke, također su se posvetili vatro-
gastvu. Svi su članovi lokalnoga DVD-a Halubjan iz Viškova. 
Supruga Ružica, dočasnica I. klase, operativni je član tog 
DVD-a već 12 godina i redovito odlazi na sve intervencije s 

Omiljena obiteljska tema
Nije teško pogoditi da je vatrogastvo omiljena tema u obi-
telji Blažević. – Moj sin Matija i ja nastojimo posao ne nositi 
doma. Nije to uvijek moguće i nije lako, jer vatrogasne teme 

Obitelj Blažević: vatrogastvo 
kao životno opredjeljenje 
Obitelj Blažević posebna je vatrogasna obitelj, kakvih u Primorsko-goranskoj županiji 
ima još. Obitelj je to koja je vatrogastvo izabrala za svoj životni poziv i za svoju životnu 
filozofiju, a ta ljubav prema vatrogasnom pozivu u obitelji Blažević traje već tri gene-
racije.

Ostale vatrogasne obitelji
Pored obitelji Blažević, u vatrogastvu Primorsko-goranske 
županije već tri generacije su i obitelji Kostešić (Božo, Đani i 
Ivan), Suzić (Ljubo, Slavko i Tino), Tancabel-Juretić (Slaven, Ivo 
i Đani Tancabel te Rudolf Juretić), Zeoli (Berto, Teodor, Niko i 
David).
Obitelji koje su dale dvije generacije vatrogasaca, uglavnom u 
javnim vatrogasnim postrojbama, još su brojnije: Vagaja, Čar, 
Hrelja, Krmpotić, Gauš, Nemec, Smerdelj, Radaković, Špehar, 
Cuculić, Šćulac, Frlan, Štal, Gulin, Ribarić, Skocanić, Staraj, Su-
rina, Žele, Ferhatović, Iskra …

Strastveni kolekcionari
Za obitelj Blažević veže 
se još jedan detalj – 
strast za kolekcionar-
stvom. Sve je počelo 
prije 15 godina, kada je 
Sanjin počeo prikuplja-
ti vatrogasne kacige. 
- Volim vatrogasnu po-
vijest i tradiciju i godi-
nama skupljam građu 
vezanu uz vatrogastvo. 
Krenulo je prije 15-ak 
godina sakupljanjem 
vatrogasnih kaciga. 
Malo pomalo proširili 
smo interes i na ostalu 
vatrogasnu građu pa 
sada tu ima vrijednih 
stvari, fotografija, sta-
rih aparata, zaštitne 
opreme, ordenja, sve-
ga pomalo, povezanog 
ne samo s mojom po-
strojbom, već općenito s vatrogastvom županije, pa i Hrvatske. 
Mislim da  JVP Grada Rijeka, kao najstarija profesionalna po-
strojba u Hrvatskoj, ima što pokazati. Sve što smo prikupili pr-
votno se nalazilo u našem obiteljskom stanu, no, kada je zbirka 
narasla, preselili smo je u vatrogasni dom na Viškovu. Ovih dana 
pregovaramo s Muzejom Grada Rijeke da dobijemo prostor u 
novom muzeju. Nadam se da ćemo uspjeti, jer naši sugrađani 
zaista bi imali što vidjeti, kaže Sanjin.

I opet bi izabrali isto
U četveročlanoj obitelji Blažević, čak troje je vatrogasnih 
operativaca, a kako stvari stoje, vrlo brzo će im se pridružiti 
i četvrti, najmlađi član – Borna. Na pitanje kako se obitelj 
nosi s opasnostima kojima su kao operativci izloženi, Sanjin 
odgovara: - Strepnje uvijek ima, bilo je to i kod moje mame, 
koja se brinula za mog oca, kasnije i za mene, ali čovjek s 
vremenom nauči živjeti s tim. Opasnosti kojima smo izloženi 
nisu male i zato mislim da je znanje tu presudno, uz isku-
stvo, jer upravo nas to znanje može najbolje zaštititi. Znanje 
ti daje mogućnost da s većom sigurnošću uđeš u rješavanje 
nekog problema, odnosno da na intervenciji izabereš najbo-
lju taktiku postupanja. Kroz sve ove godine moja se obitelj 
već navikla na taj stres, živimo s time i nosimo se najbolje 
što znamo, kaže Sanjin. A na pitanje da ponovno može bira-
ti, bi li izabrao isto zanimanje, bez imalo dvojbe odgovara: - 
Da ponovno mogu birati, opet bih to izabrao. Nisam požalio 
nikada. Drago mi je da i cijela moja obitelj živi vatrogastvo, 
a osobito mi je drago što je to bio njihov odabir, bez name-
tanja. Zato sam siguran da bi i oni na vaše pitanje odgovorili 
isto. Jer, cijela moja obitelj zapravo boluje od iste zarazne 
bolesti – kronično smo zaraženi vatrogastvom, uz osmijeh je 
zaključio Sanjin Blažević.  

kolegama iz Društva, a posljednjih nekoliko godina angaži-
rana je i kao sezonski vatrogasac. Povremeno, Ružica su-
djeluje i na vatrogasnim natjecanjima, pa je tako prije dvije 
godine na Riječkim vatrama, natjecanju u fire combat disci-
plini, s kolegicom osvojila izvrsno 3. mjesto. Stariji sin Matija 
profesionalni je vatrogasac i već godinu dana također radi u 
JVP-u Grada Rijeke. Mlađi sin Borna još je srednjoškolac, pa 
zasad po svoju „dozu“ vatrogastva odlazi u DVD Halubjan.

Sanjin Blažević, instruktor za 
požare zatvorenih prostora

uvijek nam se motaju po 
glavi. Zato, kad se zaželi-
mo ozbiljnijeg razgovora  
na tu temu, odlazimo u 
naš DVD, gotovo svakod-
nevno. Poslije posla zai-
sta rado idemo tamo, cije-
la moja obitelj u našem je 
DVD-u vrlo angažirana, a 
ne samo ja, kao predsjed-
nik Društva. Da, pokuša-
vamo se kod kuće držati 
samo obiteljskih tema, 
a vatrogasnih u DVD-u. 
A kojih je više, vidi se po 
tome što smo stalno u 
DVD-u, pojašnjava Sanjin uz smijeh, te dodaje. – To volimo, 
to želimo, to nas ispunjava i čini sretnima i zato mislim da 
je zaista točno ono što su već mnogi vatrogasci prije mene 
rekli – da je vatrogastvo poziv, a ne samo posao, kaže Sanjin.

Ljubav, unatoč opasnostima
Svi će vatrogasci profesionalci reći da im je njihova postroj-
ba druga obitelj. Kaže to i Sanjin, pojašnjavajući da je to sa-
svim normalno, ako se uzme u obzir koliko vremena kolege 
vatrogasci provode jedni s drugima, dijeleći mnoge lijepe 
trenutke, ali i izazove s kojima se kao operativci suočavaju 
pri intervencijama. A da u tom poslu ima i teških trenutaka, 
potvrdio je i Sanjin, prisjećajući se nekih, posebno zahtjev-
nih intervencija. - Još kao mladi vatrogasac gasio sam jedan 

Bogata vatrogasna zbirka

od najvećih požara stambenih objekata u Rijeci, onaj u Bar-
čićevoj ulici. Bila je to vrlo zahtjevna intervencija i za starije i 
iskusnije kolege, a ja sam se, eto, već na počecima karijere, 
suočio s jednim tako velikim izazovom. Kao posebno stre-
sne izdvojio bih i intervencije prilikom prometnih nesreća. 
To je uvijek najgore, vrlo emotivno za nas vatrogasce, a pri-
zore na moje nailazimo teško je zaboraviti. Moju generaciju 
sigurno je obilježila i pogibija kolege Ede Surine, koji je stra-
dao prije 14 godina, tijekom intervencije u Labinskoj ulici u 
Rijeci, kada je došlo do eksplozije plina. To je zaista za sve 
nas u postrojbi bio velik udarac i šok, proživjeli smo to vrlo 
emotivno…Uh, zaista najteži trenutak u karijeri. Teško je bilo 
i kad smo otišli na ispomoć u Dalmaciju, neposredno nakon 
kornatske tragedije. U Šibeniku smo bili 10 dana i s obzirom 
na okolnosti i mučnu atmosferu, jako nam je teško bilo ra-
diti. Eto, to su neke najupečatljivije intervencije, ali zapravo 
je svaka izazov na svoj način. Na terenu često nailazimo na 
opasne i rizične situacije i svaka može poći po zlu. Zato mi-
slim da je neprekidno usavršavanje i obrazovanje u našoj 
struci iznimno važno. Što više znaš, sigurniji si na terenu, 
pojašnjava Sanjin. 

Vatrogasna četvorka iz obitelji Blažević: 
Matija, Sanjin, Borna i Ružica

Dane Blažević (prvi red, šesti zdesna) s 
kolegama iz postrojbe (Zagreb, 1963.)

Ružica Blažević na Riječkim vatrama
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Ovogodišnje županijsko vatro-
gasno natjecanje odraslih u 
Primorsko-goranskoj županiji 

održano je sredinom listopada, u Ko-
streni. Nastupilo je 30 ekipa, a s po dva 
osvojena rezultata u top tri po katego-
rijama, najviše uspjeha imale su ekipe 
DVD-a Sušak, potom DVD-a Delnice te 
DVD-a Škrljevo. 
Tri prvoplasirane ekipe iz svake ka-
tegorije stekle su pravo sudjelovanja 
na državnom natjecanju, koje će se 
održati dogodine. Tako će u kategoriji 
muški „A“ dogodine, s ostalim ekipama 
iz Hrvatske, snage odmjeriti prvopla-
sirana ekipa DVD-a Sušak, drugoplasi-
rani DVD Delnice i trećeplasirani DVD 
Crikvenica. U kategoriji muški „B“ u 
Kostreni su najbolji bili DVD Delnice, 
DVD Kraljevica te DVD Škrljevo, dok su 
u kategorijama PVP-A i PVP-B, pravo 
nastupa na državnom natjecanju izbo-
rile ekipe JVP-a Opatije i JVP-a Rijeke, 
ujedno i jedine ekipe koje su nastupile 
u tim kategorijama.

Na županijskome natjecanju 
djece i mladeži Primorsko-go-
ranske županije, održanom 

početkom lipnja u Mošćeničkoj Dragi, 
natjecateljske postrojbe DVD-ova San 
Marino, Sušak i Klana postigle su naj-
bolje rezultate u kategoriji muške mla-
deži, dok je u kategoriji ženske mladeži 
također slavio DVD San Marino, uz Kla-
nu i Delnice. Te će ekipe sljedeće go-

Sredinom lipnja u Skradu je održan 2. Kup Gorskoga ko-
tara, vatrogasno natjecanje djece i mladeži. Nastupilo 
je 30 ekipa, od čega 21 u kategoriji djece, a 9 u katego-

riji mladeži.
U kategoriji muške djece, prvo mjesto zauzeo je DVD Brod 
Moravice, drugo DVD San Marino, a treće ekipa Delnice 1. U 
kategoriji ženske djece, najbolje su bile predstavnice DVD-a 
Lokve, ispred Vrbovskog i Gomirja.
U kategoriji mladeži, DVD San Marino osvojio je prva mjesta 
u muškoj i u ženskoj konkurenciji. U muškoj konkurenciji na 
2. mjesto plasirao se domaćin, DVD Skrad, a na treće DVD 
Sušak. U ženskoj konkurenciji, druga je bila mladež DVD-a 
Delnice, a treća ekipa DVD-a Klana.
U ugodnom ambijentu Skradske drage natjecanje je pratila 
mnogobrojna publika, a DVD Skrad zaslužio je i pohvale za 
dobru organizaciju.

U Senju je održan 8. Kup Grada Senja, vatrogasno na-
tjecanje djece i mladeži, na kojem je nastupilo 45 
ekipa iz osam hrvatskih županija. 

Iako je konkurencija bila velika, najviše znanja i umijeća po-
kazala je mladež iz Novog Vinodolskog. DVD San Marino bio 
je najuspješniji u sve tri kategorije u kojima je imao pred-
stavnike, a ženska i muška mladež pokazali su najviše spret-
nosti i u vatrogasnim igricama. U kategoriji mladež muška, 
Novljani su bili prvi, ispred DVD-a Sušak i DVD-a Zlobin. 
Kod ženske mladeži, cure iz Novog osvojile su prvo mjesto, 
ispred DVD-a Delnice i DVD-a Kaštel Gomilica. I u kategoriji 
djeca muška, prvo mjesto osvojio je DVD San Marino, dru-
go DVD Vrata, a treće DVD Delnice. Naposljetku, u kategoriji 
djeca ženska, najbolje su bile djevojčice iz DVD-a Vrbovsko, 
ispred DVD-a Sušak i DVD-a Škrljevo.

Novljani najbolji i u  
Novoj Gradiški
Na otvorenju natjecateljske sezone, na 10. memorijalnom me-

đunarodnom Kupu za vatrogasnu mladež „Goran Trupina“ u 

Novoj Gradiški, nastupile su 33 ekipe iz Hrvatske, Bosne i Her-

cegovine i Srbije. Ove su se godine u kategoriji muške mladeži 

natjecale najbolje hrvatske ekipe, a i državni prvaci Srbije. U 

takvoj konkurenciji, muška mladež iz Novog osvojila je 2. mje-

sto, a ekipa ženske mladeži bila je najbolja, ostavivši iza sebe 

i državne prvakinje iz Nuštra. Ukupno gledano, mladež DVD-a 

San Marino i ove je godine bila najuspješnija na tom natjeca-

nju.

Županijsko vatrogasno natjecanje 
odraslih: najuspješniji DVD-ovi Sušak, 
Delnice i Škrljevo

Na državnom natjecanju mladeži 
„boje“ PGŽ-a branit će DVD-ovi San 
Marino, Sušak, Klana i Delnice

Na 2. Kupu Gorskoga kotara 
nastupilo 30 ekipa

Sve pohvale domaćinu za organizaciji natjecanja, a posebno 
voditelju senjske mladeži, Jurici Smojveru, idejnom začetni-
ku natjecanja. Veliku potporu natjecanju dala je i Vatrogasna 
zajednica PGŽ-a, iz čijih je redova bila i kompletna sudačka 
postava.

su natjecateljice iz DVD-a Sušak, DVD-a 
San Marino i DVD-a Klana, dok su u „B“ 
kategoriji prva tri mjesta osvojili DVD-a 
Bribir, DVD-a Škrljevo i DVD-a Skrad.
Natjecanje je pratio predsjednik Vatro-
gasne zajednice PGŽ-a,  Slavko Gauš, 
kao i glavni vatrogasni zapovjednik RH, 
Slavko Tucaković, koji su pobjednicima 
uručili pehare i priznanja.  

     
    

Žene su se natjecale u dvama katego-
rijama, „A“ i „B“. U „A“ kategoriji slavile 

dine na državnom natjecanju vatroga-
sne mladeži braniti „boje“ Vatrogasne 
zajednice PGŽ-a.

Na natjecanju je nastupilo 40 ekipa, a 
u kategoriji muške djece prvo mjesto 
osvojila je ekipa DVD-a Brod Moravi-
ce, drugo Delnice 2, a treće Drenova 
2. Među natjecateljima ženske djece, 
slavile su predstavnice DVD-a Gomirje, 

ispred Vrbovskog i Lokava.
Natjecanje su pratili čelni ljudi VZPGŽ-
a, Slavko Gauš i Mladen Šćulac, koji 
su čestitali svim natjecateljima na su-
djelovanju i postignutim uspjesima, a 
domaćinu, DVD-u Sisol, zahvalili na iz-
vrsnoj organizaciji natjecanja. Čestitke 
najboljima uputili su i Stjepan Jurman, 
kontrolor natjecanja, te načelnik Mo-
šćeničke Drage, Rikardo Staraj.

Mladež DVD-a San Marino najbolja 
na Kupu Grada Senja     

Svečano proglašenje pobjednika

Najbolji od najboljih osigurali nastup na državnom vatrogasnom natjecanju

Sudionici natjecanja u iščekivanju rezultata Najbolje ekipe

Novljani trostruki pobjednici

Velibor Topolovec
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U organizaciji DVD-a Brod Moravice i uz potporu Va-
trogasne zajednice PGŽ-a, ispred lovačke kuće „La-
zica“ u srpnju je održan je 6. Kup Brod Moravica, 

natjecanje na više od 100 godina staroj brodmoravičkoj za-
prežnoj vatrogasnoj šprici.

Nastupilo je 14 ekipa (12 muških i 2 ženske), a treću godinu 
zaredom u muškoj konkurenciji slavila je ekipa DVD-a Stati-
ve Gornje i tako osvojila prijelazni pehar u trajno vlasništvo. 
Drugo mjesto osvojio je DVD Lič, a treće DVD Fužine. U žen-
skoj konkurenciji, kao i lani, nastupile su cure iz DVD-ova 
Skrad i Stara Sušica, a Skrađanke su ponovile prošlogodišnji 

U organizaciji DVD-a San Marino-Novi Vinodolski i pod 
pokroviteljstvom Grada Novi Vinodolski, početkom 
kolovoza održan je 15. Memorijal „Jasmin Filipović“. 

Nastupile su 23 ekipe, njih 16 u muškoj i sedam u ženskoj 
konkurenciji. Dvostruki pobjednik memorijala ove je godine 
bio DVD Granešina, koji je slavio u obje kategorije, ispred 
DVD-a Buševec i domaćina u muškoj, te DVD-ova Hrašće i 
Sušak u ženskoj konkurenciji.
Pored natjecateljskih postignuća, važan segment memorija-
la je i sjećanje na mladog Jasmina Filipovića, nikad zaborav-
ljenog člana DVD-a San Marino, koji je 10 godina bio dio  na-

U povodu blagdana Rokova, Dana 
Općine Klana, u Klani je 17. ko-
lovoza održano 17. rokovsko 

natjecanje vatrogasne djece i mladeži, 
u organizaciji DVD-a Klana. Na natjeca-
nju su nastupile 33 ekipe iz 18 DVD-ova 
Primorsko-goranske, Međimurske, Kra-
pinsko-zagorske, Ličko-senjske, Split-
sko-dalmatinske i Zagrebačke županije.

Natjecalo se u kategorijama djeca 6-12 
godina (žene i muški) te mladež 12-16 
godina (žene i muški). U kategoriji „dje-
ca žene“ nastupilo je osam ekipa. Prvo 
mjesto pripalo je DVD-u Halubjan, dru-

U povodu 12. obljetnice tragično-
ga stradavanja vatrogasaca na 
otoku Kornatu, u Kraljevici je 

održan turnir „Heroji Kornata“,  jedno 
od najdugovječnijih natjecanja na tom 
području. Prije 12 godina turnir je bio 
zamišljen kao malonogometno natje-
canje, potom je preinačen u natjecanje 
u brzom spajanju usisnog voda, da bi 
od ove godine postao mjesto okuplja-
nja vatrogasne djece u dobi od 6-12 
godina, što se pokazalo kao pun pogo-
dak, budući da je na turniru sudjelova-
lo 200-tinjak natjecatelja iz cijele župa-
nije, a i šire. 

Nastupilo je 17 ekipa iz DVD-ova Kra-
ljevica, San Marino, Sušak, Zlobin, Senj, 
Vrata, Halubjan, Lokve, Klana i Škrlje-
vo.  U muškoj konkurenciji najbrža je 

6. Kup Brod Moravica – DVD  
Stative Gornje najbolji

DVD Granešina dvostruki pobjednik 
Memorijala „Jasmin Filipović“

Čak 300 natjecatelja na 17. rokovskom 
natjecanje vatrogasne djece i mladeži 
u Klani

Humanitarni turnir „Heroji Kornata“

rezultat te opet bile najbolje.

Natjecateljski dan nastavljen je nadmetanjem u potezanju 
konopa. U muškoj konkurenciji najbolji su bili DVD Skrad, 
DVD Brod Moravice i DVD Stative Gornje, a u ženskoj Skra-
đanke su ponovno bile bolje od suparnica iz Stare Sušice.

 Natjecateljima su čestitali čelni ljudi DVD-a i Općine Brod 
Moravice te Slavko Gauš, u ime Vatrogasne zajednice PGŽ-
a. Uz zahvalu domaćinima na izvrsnoj organizaciji, Gauš je 
pozvao ostale vatrogasce da su dogodine uključe u to zani-
mljivo natjecanje, jedinstveno u županiji. 

tjecateljske ekipe s kojom su Novljani prvi put osvojili naslov 
županijskih prvaka, 2003. godine.
Memorijal u Novom svake je godine prigoda i za druženje 
vatrogasne mladeži, među kojom se i na taj način potiče 
povezanost i ljubav prema vatrogastvu, kao što se, održa-
vanjem memorijala u središtu turističkog Novog, u srcu se-
zone, među građanstvom potiče popularizacija vatrogasne 
struke. A koliko to natjecanje znači lokalnoj zajednici, potvr-
đuju i dugogodišnji vjerni sponzori, među kojima je i Rajko 
Vukelić, vlasnika tvrtke Vulkan – Nova Rijeka.

go DVD-u Lokve, a treće DVD-u Vrbov-
sko. Ekipa DVD-a San Marino zauzela je 
prvo mjesto u kategoriji „djeca muški“. 
Drugo mjesto pripalo je DVD-u Skrad, 
a treće DVD-u Lokve. Ukupno je u toj 
kategoriji nastupilo 14 ekipa.
U kategoriji „mladež žene“ nastupile 
su tri ekipe. Pobijedio je DVD San Ma-
rino, ispred  DVD-a Klana i DVD-a Solin. 
U kategoriji „mladež muški“, od uku-
pno osam ekipa, prvo mjesto također 
je pripalo DVD-u San Marino. Drugi je 
bio DVD-a Stubička Slatina, a treći DVD 
Zlobin.

bila ekipa DVD-a Halubjan, ispred DVD-
a Lokve i DVD-a San Marino, dok su u 
ženskoj konkurenciji slavile djevojke iz 
DVD-a Lokve, ispred ekipe DVD-a Vrata 
i ekipe DVD-a Sušak. 
U zabavnom dijelu turnira ekipe su se 
natjecale u brzom spajanju vatroga-
snih cijevi, brzom pronalaženju vijaka i 
matica različitih dimenzija te njihovom 
uparivanju.
Priznanja najboljima uručile su dogra-
donačelnica Grada Kraljevice Paula 
Vučković i ravnateljica Dječjeg vrtića 
„Orepčići“ iz Kraljevice, dok je prijelazni 
pehar ukupnim pobjednicima natjeca-
nja, ženskoj ekipi DVD-a Lokve, uručio 
predsjednik DVD-a Kraljevica, Aleksan-
dar Kružić. 
Turnir je, tradicionalno, imao i huma-

nitarnu notu, a ove je godine prikuplje-
nih 12.000,00 kn   donirano Kristijanu 
Slunjskom iz DVD-a Kabal (Zagrebačka 
županija), koji je nedavno u požaru iz-
gubio kuću. Na kraljevičkom turniru 
„Heroji Kornata“ dosad su ukupno pri-
kupljene 242.000,00 kuna, a cjelokupni 
je iznos doniran potrebitim pojedinci-
ma i medicinskim ustanovama.

Aleksandar Kružić

Priznanja najboljima uručili su tajni-
ca DVD-a Klana Antonija Iskra, pred-
sjednica Savjeta vatrogasne mladeži 
VZPGŽ-a Renata Topolovec, načelnica 
Općine Klana Željka Šarčević Grgić, te 
predsjednik VZPGŽ-a Slavko Gauš.

Dario Gauš

 Na natjecanju 14 ekipa  Natjecanje otvorili domaćini iz DVD-a Brod Moravice

Najuspješniji u Novom: Članovi DVD-a Granešina Vatrogasci unijeli dodatnu živost u središte Novog

Vatrogasni pomladak uživao u natjecanju i druženju

DVD Halubjan

Trostruki pobjednici – DVD San Marino

Djeca uživala u natjecanju i druženju
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Natjecanja In memoriam

U delničkom Parku kralja Tomislava, početkom rujna 
održano je memorijalno vatrogasno natjecanje u čast 
prerano preminulog Gorana Gašparca, zapovjednika 

DVD-a Delnice i JVP-a Delnice. Posljednje dvije godine memo-
rijal nije organiziran jer su delnički vatrogasci imali pune ruke 
posla na intervencijama, no, ove godine to im je pošlo za ru-
kom, pa su se tako još jednom prisjetili svog iznimnog kolege 
i prijatelja.
Na memorijalu se izvodila mokra vježba rušenja mete, a su-
djelovalo je 12 ekipa, osam muških i četiri ženske. Prvi put 
na delničkom natjecanju bila je ekipa DVD-a Oroslavlje i od-
mah pobijedila, ostavivši iza sebe ekipu domaćina (Delnice I) 
i DVD-a Skrad. U ženskoj konkurenciji nastupile su dvije ekipe 
iz Škrljeva te po jedna iz Stare Sušice i Skrada, a Škrljevčanke 
(Škrljevo II), kojima je to također bio prvi nastup u Delnicama, 
bile su najbolje. Drugo mjesto osvojio je DVD Stara Sušica, a 
treće ekipa Škrljevo I.

Dvanaesto izdanje Riječkih vatri i ove je godine, potkraj 
rujna, održano u središtu Rijeke, na Korzu. Natjecanje 
je posvećeno riječkim vatrogascima, stradalima prili-

kom intervencija, a takvih je u 156 godina dugoj povijesti JVP-a 
Grada Rijeke bilo šest. Na ovogodišnjem memorijalu nastupi-
lo je rekordnih 48 ekipa (od čega četiri ženske), iz Hrvatske i 
Slovenije. 
Dobrodošlicu natjecateljima poželjeli su Hinko Mance, zapo-
vjednik JVP-a Grada Rijeke, Slavko Gauš, predsjednik VZPGŽ-a, 
te predstavnici Grada Rijeke i Primorsko-goranske županije. 
Tradicionalno, natjecanje je proglasio otvorenim riječki gra-
donačelnik, Vojko Obersnel, koji je tom prigodom još jednom 
pohvalio sve vatrogasce, osobito riječke. - Drago mi je da sam 
i ove godine s vama. Kroz svoj posao često sam u kontaktu s 
vatrogascima. Za nas čelnike lokalnih samouprava vatrogasci 
su zapravo jedina prava organizirana snaga koja nam je uvijek 
na raspolaganju, ne samo kada su u pitanju požari, već bilo 
kakvi izvanredni događaji. Nekoliko puta sam gledao ove vjež-
be koje ćete danas izvoditi i shvatio sam koliko su zahtjevne 
i naporne. Zato već sada mogu reći da ste za mene svi po-
bjednici, bez obzira na rezultat koje ćete postići. Ipak, kako je 
riječ o natjecanju, neka pobijedi najbrži i najspretniji, rekao 
je Obersnel. 

Humanost na djelu

Posljednjih sedam godina riječki memorijal ima i huma-
nitarnu notu. Sredstva prikupljena na tom natjecanju do-
niraju se u dobrotvorne svrhe. Dosad se najviše doniralo 
Dječjoj bolnici Kantrida, u pet godina više od 100.000,00 
kuna, a ove godine prikupljena sredstva dodijelila su se 
obitelji iznenada preminuloga zapovjednika DVD-a Cres, 
Gorana Toića, te velikogoričkoj obitelji Ivana Galekovića, 
koji je ove godine stradao pri intervenciji.

Ponovno održan memorijal  
„Goran Gašparac-Pupin“ 

Rekordne Riječke vatre

Goran Toić, zapovjed-
nik DVD-a Cres, izne-
nada nas je napustio 

u 37. godini života. Tragičan 
i neočekivan događaj dubo-
ko je potresao cijelu vatro-
gasnu zajednicu, Goranove 
kolege i prijatelje, a nadasve 
njegovu obitelj.

Goran je rođen u Malom Lo-
šinju, 21. travnja 1983. go-
dine. Osnovnu školu završio 
je u Cresu, a srednju Elektroindustrijsku i obrtničku školu u Rijeci. 
Nakon završetka obrazovanja, radio je kao kućni majstor u podu-
zeću “Cresanka” d.d., serviser u poduzeću “Frigotehnika” d.o.o. te 
u poduzeću “Poljoprivredna zadruga” d.o.o.

U DVD Cres učlanio se potkraj 2011. godine, a već početkom 
2012. bio je među polaznicima prve generacije Vatrogasne ško-
le u Rijeci, koju je završio odličnim uspjehom te stekao zvanje 
vatrogasca. Vatrogastvo je postalo njegova nova profesija te se 
2012. godine zapošljava u  DVD-u Cres, kao profesionalni vatro-
gasac, a od 2016. godine obnašao je i funkciju zapovjednika. Pri-
je dvije godine završio je i dodatno specijalističko usavršavanje za 
komunikacije u vatrogastvu (vezist).

Iako je u vatrogastvu proveo svega osam godina, Goran je itekako 
ostavio traga, ne samo u creskom, već i županijskom i nacional-
nom vatrogastvu, pa čak i više od toga. Najviše ćemo ga pamtiti 
po iznimnom doprinosu koji je, zajedno sa svojim creskim kole-
gama, ostvario prilikom pripreme velike međunarodne vježbe, 
Modex Cres 2019., koja je u travnju održana upravo na njegovom 
Cresu. Svojim požrtvovnim radom znatno je pridonio uspjehu 
te vježbe, a zapazili su ga, i zdušno pohvalili, i svi čelni ljudi iz 
međunarodnoga stožera za zapovijedanje vježbom. Ti isti ljudi, 
potreseni tužnom viješću, poslali su iskrene i tople izraze sućuti 
Goranovoj obitelji i svim hrvatskim vatrogascima.

Prerani odlazak Gorana Toića velik je gubitak za hrvatsko vatro-
gastvo, koje je ostalo bez sposobnog i perspektivnog člana, te 
iznimnog čovjeka. Goranova posvećenost vatrogastvu nikoga 
nije ostavljala ravnodušnim, a njegov vedar i optimističan duh 
svima će nedostajati.

Dragi naš Gorane, teško se mirimo s činjenicom da se moramo 
rastati, ali u našim sjećanjima, u našim srcima, bit ćeš zauvijek s 
nama. Ponosni smo što si bio dio DVD-a Cres. Ponosni smo na sve 
što si učinio za naše društvo, kako si nas vodio, poučavao. Najviše 
smo ponosni na tvoju ljudskost, dobrotu, vedrinu i altruizam, a 
tvoj nasmiješeni lik zauvijek će grijati naša vatrogasna srca.

Počivaj u miru, prijatelju!    
                   DVD Cres 

Goran Toić  
(1983.-2019.)

Delničani ponosni na kolegu Gorana Gašparca

PGD Videž najuspješniji
Očekivano, na natjecanju su prevladavale muške ekipe. Tako-
đer očekivano, najveća je “gužva“ bila u kategoriji „A“, u kojoj 
je pobijedila ekipa PGD-a Videž, ispred DVD-a Zlatar Bistrica 
i JVP-a Grada Zagreba. U kategoriji „B“ prvi je bio JVP Velika 
Gorica, drugi DVD Kaštela, a treći DVD Kaštel Gomilica. U ka-
tegoriji „C“ slavila je ekipa PGD-a Videž, drugi je bio DVD Sveta 
Nedjelja, a treći JVP Grada Vodica. U kategoriji „D“ snage su 
odmjerile dvije ekipe, iz JVP-a Grada Zagreba te PGE Krško/JVP 
Grada Rijeke, a slavili su Zagrepčani. 
Četiri ženske ekipe natjecale su se u kategoriji „E“. Pobjedu je 
odnijela ekipa DVD-a Lipovljani, ispred PGD-a Videž i DVD-a 
Vodice.
Riječke vatre ujedno su bile i posljednje ovogodišnje natjeca-
nje koje se boduje za Kup Hrvatske u disciplini fire combat, pa 
su proglašeni i pobjednici Kupa. U kategoriji muški „A“ Kup je 
osvojila ekipa DVD-a Zlatar Bistrica, u kategoriji muški „B“ naj-
bolji je bio JVP Velika Gorica, u kategoriji muški „C“ DVD Sve-
ta Nedjelja/DVD Komin, a u kategoriji muški „D“ JVP Zagreb. 
Naposljetku, u kategoriji žene „E“ Kup je osvojila ekipa DVD-a 
Lipovljani. 

Riječki memorijal uvijek privuče 
veliku pozornost prolaznika

Natjecatelje je pozdravio i delnički gradonačelnik, Ivica Kneže-
vić, koji je tom prilikom još jednom naglasio da je ponosan na 
sve vatrogasce i njihov humani poziv. 

Dana 12. rujna prerano nas je napu-
stio naš cijenjeni kolega i prijatelj, 
vatrogasac Marijo Renka.

Marijo je rođen 26. svibnja 1962. godine u 
Ravnoj Gori, u kojoj je proveo djetinjstvo 
i mladost. S 12 godina (1974.) pristupa 
DVD-u Ravna Gora, u kojem se već kao 
dijete ističe svojom voljom i zanimanjem 
za vatrogastvo. U tom društvu započela je 
njegova velika ljubav prema vatrogastvu, 
koja se nije promijenila do kraja života.  

Krajem 80-ih godina prošloga stoljeća seli 
se u Omišalj i zapošljava u DINA-i Petrokemiji, kao profesionalni vatrogasac. 
U Omišlju zasniva i obitelj, sa svojom dragom suprugom Betinom, s kojom u 
ljubavi dobiva sina i kćer, Roberta i Melaniju. Jedina ljubav koja je bila veća od 
one prema vatrogastvu, bila je prema njegovoj obitelji, koju su prošle godine 
upotpunili unuka Leana i unuk Renato. 

Ljubav prema dobrovoljnom vatrogastvu ne gasi se odlaskom iz Ravne Gore, pa 
1988. godine Marijo pristupa DVD-u Njivice. Svoj vatrogasni put prelazi stepe-
nicu po stepenicu, od vatrogasca do vatrogasnog časnika I. klase. Od uključenja 
u dobrovoljno vatrogastvo nesebično i predano obavlja sve zadatke koji se pred 
njega stavljaju, pa tako obnaša dužnosti operativnog člana, člana Upravnog od-
bora, spremištara (1988. - 2009.), člana Zapovjedništva Društva (2009. - 2013.) 
i na kraju zamjenika predsjednika DVD-a Njivice (2013. - 2017.). Ostavlja veliki 
trag i u radu s djecom i mladeži, od kojih su neki postali i operativni članovi 
Društva. 

Godine 1985. Marijo stječe zvanje vatrogasnog dočasnika. Vatrogasnim časni-
kom postaje 1990., a vatrogasnim časnikom I. klase 2007. godine.

Većinu slobodnog vremena provodio je u DVD-u, nesebično dijeleći svoje znanje 
i iskustvo. Svojim vedrim duhom, entuzijazmom i primjerom, u vatrogastvo je 
privukao mnoge generacije. Godine 2002. sastavlja ekipe mladeži, svoj ponos, 
kako je često znao reći, te u njih usađuje vatrogasne i životne vrijednosti.

Za svoj rad nagrađen je brojnim priznanjima.  Odlikovan je za posebne zasluge 
1984. godine,  a 1998. dobiva spomenicu za 10 godina rada u DVD-u Njivice.  
Godine 2002. dodijeljena mu je brončana vatrogasna medalja, a 2007. i srebrna. 
Godine 2008. dobio je vatrogasnu spomenica za 20 godina aktivnosti u DVD-u 
Njivice, a 2014. spomenicu za 40 godina rada u vatrogastvu.

Unatoč teškoj bolesti s kojom se  borio, do zadnjeg dana bio je aktivan član DVD-
a Njivice.

Dragi naš Marijo, tvoji vatrogasci ti poručuju: bio si duša našeg DVD-a, naš dobri 
duh, koji je uvijek bio tu za sve nas, koji je poznavao svaki kutak našeg vatroga-
snog doma, vatrogasnih vozila, ali i nas same. Zato ovo nije kraj. Rastajemo se 
od tebe, uvjereni da će nam se jednoga dana putovi ponovo ispreplesti.  Nikada 
te nećemo zaboraviti jer si se svojim nesebičnim odricanjem zauvijek urezao u 
naša srca i sjećanja. Neka ti je vječna hvala i slava!

        
DVD Njivice

Marijo Renka 
(1962.-2019.) 
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Kutak za pohvalu

U organizaciji Aktiva dobrovoljnih darivatelja krvi JVP-a 
Grada Rijeke i gradskoga Crvenog križa, u vatroga-
snoj postaji Vežica u kolovozu je održana akcija dari-

vanja te najdragocjenije tekućine.
Akciji se odazvalo 30 pripadnika JVP-a Rijeke te DVD-ova iz 
okruženja, a prikupljeno je 27 doza krvi. Ono što posebno 
veseli su četiri nova darivatelja: Dino Ćorić, Jelena Đorđi-
jevski Mavrinac, Liam Gašparović i Boris Kauzlarić. Među 
darivateljima-veteranima bili su i županijski vatrogasni za-
povjednik Mladen Šćulac, zapovjednik JVP-a Rijeke Hinko 

Liburnijski vatrogasci nastavili su tradiciju pomaganja 
potrebitima, u ovome slučaju pacijentima Dječje bol-
nice Kantrida u Rijeci. Malim pacijentima te bolnice, 

osobito onima s posebnim potrebama, nedostajao je pose-
ban terapijski stolac, vrijedan 9.000,00 kn. Vatrogascima s 
područja Liburnije bio je to jasan alarm za akciju. Veći dio 
sredstava osobno su donirali, a ostatak je osigurao PVZ Li-
burnije.
Potkraj listopada, novo terapijsko pomagalo bolesnim ma-
lišanima dostavili su Željko Ujčić, inicijator akcije, te tajnik 
PVZ-a Liburnije Edvard Primožić i predsjednik DVD-a Kras-
Šapjane Tomislav Hosi. Na vrijednoj donaciji zahvalilo im je 
medicinsko osoblje Bolnice i roditelji bolesnih mališana. 
Spomenuta donacija nastavak je potpore koju vatrogasci ne 

Pripadnici JVP-a Grada Rijeke, točnije oni iz 3. smjene 
na čelu s voditeljem Ivicom Čarom, pridružili su se 
ovogodišnjem Movemberu, međunarodnom pokre-

tu koji svakog studenog potiče muškarce diljem svijeta da 
puste brkove, radi širenja svijesti o muškom zdravlju. Cilj 
pokreta je senzibilizirati muškarce o potrebi redovitih pre-
gleda, o prepoznavanju i liječenju muških bolesti, ponajprije 
raka prostate, kao najčešće zloćudne bolesti među muš-
karcima. Od te bolesti u Hrvatskoj svake godine oboli 1800 
muškaraca, a umre njih 800.
Movember je 2003. godine pokrenulo nekoliko Australaca, 
sa željom da puštanjem brkova skrenu pozornost na rak 
prostate. Svoju ideju nazvali su  Movember, spajajući riječi 
moustache (brk) i November (studeni). Akcija se ubrzo proširi-
la svijetom, a zadnjih godina provodi se i u Hrvatskoj.

Pod okriljem JVP-a Rijeke prikupljeno 
više od 5000 doza krvi

Humani čin vatrogasaca PVZ-a Liburnije

Riječki profesionalci podržali Movember 

Rak prostate izlječiv je ako se otkrije na vrijeme. Stoga je izni-
mno važno educirati muškarce o toj bolesti i poticati ih na 
redovite preventivne preglede. U tom kontekstu, i ovogodiš-
nja akcija „brkonja“ iz JVP-a Grada Rijeke zaslužuje pohvalu! 

samo Liburnije, već i Rijeke i ostalih dijelova županije, već go-
dinama pružaju toj medicinskoj ustanovi, a kako sami ističu, 
sličnih donacija bit će još.

Mance i njegov zamjenik Dario Gauš te predsjednik Aktiva 
Vedran Butorac.
Kolovoška akcija ostat će zapamćena i po hvalevrijednom 
postignuću. Naime, od 1978. godine, kada je osnovan Aktiv 
dobrovoljnih darivatelja krvi JVP-a Grada Rijeke, do danas, 
pod okriljem tog aktiva prikupljeno je više od 5000 doza krvi, 
a taj je broj postignut upravo na spomenutoj akciji. Prizna-
nje za 5000. dozu krvi tako je pripalo Borisu Kauzlariću, a za 
5001. dozu Marku Kružiću. 

Vatrogasci još jednom pokazali humanost na djelu Laskavo priznanje iznenadilo i razveselilo B. Kauzlarića i M. Kružića

Dobro je činiti dobro

Pusti brk i podrži muško zdravlje


